
wrzesień-październik

1

,

Nr 5 (117) Wrzesień-Październik 2018   

W NUMERZE TAKŻE:
✦ CORAZ MNIEJ ZAINTERESOWANYCH. O WZCZ

✦ „OSIEDLE POD CZACHĄ” - BERNARDYŃSKA

✦ KULTURALNIE I SPORTOWO NA OSIEDLACH - LATO 
    W OEK, OKAS I APETYT NA AKTYWNOŚĆ

✦ ZIELONY OGRÓDEK DLA LENIWYCH

✦ STEGNY POŁUDNIE SPISUJĄ SWOJĄ HISTORIĘ - PISZE 
   HELENA KOWALIK

✦ BUDŻET PARTYCYPACYJNY DLA SZKOŁY Z CZARNO- 
   MORSKIEJ

✦ MÓJ PIERWSZY DZIEŃ W SPÓŁDZIELNI - ROZSTRZYG- 
   NIĘCIE KONKURSU

ISSN 1508-9266

6 0  L A T  „ M S M ”  E N E R G E T Y K A  -  1 9 5 8 - 2 0 1 8

BAŁAGAN ZE 
ŚMIECIAMI
    Dawno nie było takiego bałaganu ze śmie- 
ciami: przepełnione altany, zalegające wszę- 
dzie gabaryty, nieprzyjemny zapach. Począ- 
tek sierpnia był pod tym względem szcze- 
gólnie uciążliwy. Zmiana przez miasto firmy 
wywożącej odpady z Mokotowa nie prze- 
biegła sprawnie i mieszkańcy odczuli to (i to 
dosłownie). Na szczęście po kilku tygod- 
niach sytuacja nieco się unormowała. Ale ko- 
lejne zmiany czekają nas od stycznia przy- 
szłego roku. Czy sytuacja się powtórzy?
O sytuacji z wywozem odpadów: strona 9. 

JEST USTAWA: KONIEC 
Z WIECZYSTYM 
   W życie wchodzi ustawa likwidująca użytko- 
wanie wieczyste w Polsce. Każdy użytkownik 
z mocy prawa stanie się właścicielem 
gruntu. Jednak z punktu widzenia opłat 
niewiele się zmienia - ustawa przewiduje 
opłatę prze- kształceniową w wysokości 
równej opłacie za użytkowanie wieczyste, 
którą trzeba bę- dzie uiszczać przez 20 lat. 
Możliwe są bonifi- katy (określi je Rada 
Miasta st. Warszawy), nadal będzie można 
przekształcić w oparciu o uchwałę Rady 
Miasta z zeszłego roku. 

Reklama
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„ENERGETYKA” ŚWIĘ-
TOWAŁA URODZINY
   Uroczystość w Centrum Konferencyjnym 
przy Bobrowieckiej, pamiątkowe medale dla 
ponad 200 spółdzielców i pracowników. Ale 
także imprezy połączone z Dniem Dziecka, 
zasadzenie pamiątkowego dębu na Steg- 
nach Południe, czy film nakręcony z drona 
pokazujący osiedla z lotu ptaka. Tak święto- 
wano okrągłą sześćdziesiątą rocznicę zało- 
żenia spółdzielni, która przypadała dokład- 
nie 29 maja. 
O  jubileuszu piszemy na stronie 2. 

Budynek numer 260.
Na Sielcach zakończyły się prace nad nową in- 
westycją spółdzielni. Klucze do 138 mieszkań 
wkrótce trafią do nowych właścicieli. Strona 8. 
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TELEFONY DYŻURNETELEFONY DYŻURNE
Bernardyńska
AO: 22 841 90 37

pogotowie elektryczne: 507 092 161, pog. energetyczne: 22 821 31 31, instalacje c.w., z.w., c.o., gaz: 504 027 401, windy: 22 643 
74 75,  domofony: 22 840 55 95

Idzikowskiego
AO: 22 840 29 25

dyżur hydrauliczny: 608 254 089, dyżur elektryczny: 509 922 169, nadzór techniczny: 512 688 719

Sadyba
AO: 22 642 98 42

inst. elektryczne: 666 832 263, inst. c.o., z.w., c.w., kanalizacja, gaz: 660 225 172, instalacje domofonowe Korczyńska 6 - 501 020 
480, pozostała część osiedla 601 383 308, awarie wind CITY LIFT: 601 242 263 (po 16.00:  22 617-00-20), awarie hydroforni i sieci 
wodociągowej dla budynków wysokich: 660 225 172, oświetlenie osiedla: 666 832 263, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Sielce
AO: 22 841 38 86

pog. elektryczne: 603 205 444, windy: informacje wywieszone w poszczególnych budynkach, pog. wod-kan: 22 851 30 70, Veolia 
(c.o): 993, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Stegny Południe
AO: 22 842 00 41

e-mail do AO: ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl, pog. hydrauliczne: 601 238 533, pogotowie elektryczne i domofonowe: 531 575 
444, windy (dla bud: Egejska 15,17,17a,17b; Bonifacego 66,68,70): 22 843 88 88, pozostałe budynki: 22 641 19 16, Pogotowie 
Alarmu Pożarowego: 603 523 664, konserwacja bram garażowych: 509 677 556

Stegny Północ
AO: 22 842 02 29

pogotowie elektryczne: 602 256 829, pogotowie energetyczne 22 821 31 31, pogotowie c.o. i wod-kan: 601 218 560, windy: 22 641 
19 16, pogotowie MPWiK: 994, pogotowie gazowe: 992

Stegny Rożek
AO: 22 858 17 97

inst. elektryczne: 501 120 252, windy: 22 641 19 16, MPWiK 994, pogotowie gazowe: 992, Veolia (c.o.) 993

Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39
Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39

    Dokładnie w rocznicę założenia - 29 maja - odbyły się obchody jubi- 
leuszu 60-lecia spółdzielni. W wydarzeniu udział wzięło kilkaset osób: 
mieszkańców, pracowników i zaproszonych gości.
   Na imprezę zarezerwowano salę w centrum konferencyjno-kongre- 
sowym przy ul. Bobrowieckiej 9 - tym samym w którym odbywa się Wal- 
ne Zgromadzenie Członków. Wydarzenie było okazją do przypom- 
nienia bogatej historii jednej z największych spółdzielni w Polsce oraz 
prezentacji dokonań. Gości przywitali przewodniczący Rady Nadzor- 
czej Janusz Gajda oraz prezes Zarządu Piotr Kłodziński. 
   Na obchody jubileuszu zaproszono przedstawicieli władz miasta           
i organizacji spółdzielczych. Wśród gości byli burmistrz Mokotowa 
Bogdan Olesiński i zastępca burmistrza Krzysztof Rinas, reprezentu- 
jąca Radę Miasta st. Warszawy radna Ewa Łuczyńska, przedstawiciele 
Krajowej Rady Spółdzielczej, Związku Rewizyjnego Spółdzielni Miesz- 
kaniowych RP. Nie zabrakło także wieloletniego prezesa MSM „Ener- 
getyka” Jana Radzikowskiego oraz prezesów zaprzyjaźnionych spół- 
dzielni mieszkaniowych: Grzegorza Jakubca z SM „Służew nad Dolin- 
ką”, Andrzeja Półrolniczaka z RSM „Praga”,  Janusza Sienkiewicza z SM 
„Gocław Lotnisko”, Szymona Rosiaka z SM „Legionowo”. Dużą salę 
głównie wypełnili jednak mieszkańcy - aktywni w organach samorządo- 
wych, którzy społeczną pracą kreują pozytywne zmiany na osiedlach. 
   Jak każdy jubileusz, tak i urodziny „Energetyki” były okazją do wrę-
czenia okolicznościowych odznaczeń dla osób aktywnie zaangażowa- 
nych w życie spółdzielni. „Energetyka” na tę okoliczność przygotowała 
specjalny pamiątkowy medal, którym uhonorowano ponad 200 osób         
- mieszkańców, pracowników, a także tych, którzy swoimi działaniami 
wspierają spółdzielnię.
   Oprócz tego Zarząd spółdzielni wystąpił do podmiotów zewnętrz- 

nych z wnioskami o przyznanie odznaczeń dla najbardziej zasłużo- 
nych spółdzielców. Prośby zostały skierowane do Przewodniczącej Ra- 
dy m. st.  Warszawy o przyznanie wyróż̇nień „Zasłużony dla Warszawy”, 
Krajowej Rady Spółdzielczej o przyznanie wyróżnień „Zasłużony Dzia- 
łacz Ruchu Spółdzielczego”, „Menedżer-Spółdzielca” oraz „Samorzą- 
dowiec-Spółdzielca” i do Zarządu Krajowego Związku Zawodowego 
„Budowlani” o przyznanie złotych i srebrnych odznak „Zasłużony dla 
Budownictwa”.
   I tak, Kolegium Odznaki Honorowej Zasłużony dla Warszawy, któ- 
remu przewodniczy Ewa Malinowska-Grupińska, Przewodnicząca Ra- 
dy m.st. Warszawy, przyznało „Odznakę Honorową Zasłużony dla War- 
szawy” Januszowi Gajdzie oraz Markowi Żyszce. Odznaki „Zasłużony 
Działacz Ruchu Spółdzielczego” otrzymali: Adam Maksymilian Czerny, 
Ewa Klimaszewska, Stanisław Kowalczyk, Zbigniew Kozłowski, Krzysz- 
tof Pawłowski, Krystyna Reszczyńska, Bogdan Szurmak, Krystyna Zien- 
kiewicz-Domalewska, Adam Przybylski, Anna Janczarek, Krystyna Ką- 
dziela, Elżbieta Lewandowska, Teresa Olejnik, Wiesław Otocki oraz Da- 
nuta Barbara Tyczyńska. Zaś honorowe tytuły „Menedżer-Spółdzielca” 
otrzymali Leszek Kaczmarski oraz Danuta Pisarczyk.
    ZZ „Budowlani” przyznał Złote Odznaki „Zasłużony dla Budownictwa” 
Januszowi Gajdzie, Markowi Żyszce, Piotrowi Kłodzińskiemu, Grzego- 
rzowi Engelbrechtowi, Danucie Pisarczyk, Janinie Kleniewskiej, Zbignie- 
wowi Kociszewskiemu. Srebrne Odznaki trafiły do Elżbiety Błachnio, 
Bożeny Jezierskiej, Andrzeja Skowrońskiego oraz Anny Soroki.	
   Ponadto na wniosek MSM „Energetyka” burmistrz Bogdan Olesiński         
i przewodniczący Komisji Rewizyjnej Rady Nadzorczej Kazimierz Kos- 
tecki otrzymali od Krajowej Rady Spółdzielczej tytuł „Samorządowiec- 
-Spółdzielca”. Odznaczenia zostały wręczone 3 lipca w siedzibie KRS, 

SPÓŁDZIELNIA ŚWIĘTOWAŁA JUBILEUSZ - UHONOROWANO PONAD 200 SPÓŁDZIELCÓW

60 LAT MSM „ENERGETYKA”

http://www.msmenergetyka.pl
http://www.msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl
mailto:ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl
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gdyż nagroda ta jest wręczana wyłącznie  
podczas uroczystości organizowanych 
przez KRS (więcej o nagrodzie - str. 10).
  Imprezę uświetniły występy artystyczne 
dzieci uczestniczących w zajęciach w OEK 
„Sadyba”, m.in. tańce, występy wokalne,  
w tym w wykonaniu kilkuletnich dzieci. 
Prowadzenie wydarzenia zapewnił OEK.
   Pod hasłem 60-lecia spółdzielni odbyły 
się także imprezy z okazji Dnia Dziecka 
zorganizowane na osiedlach Stegny Po- 
łudnie, Idzikowskiego i przez OEK „Sady- 
ba”  w Parku Dygata. Na Stegnach Połud- 
nie zasadzono dąb - specjalna tabliczka 
informuje o tym, że drzewko posadzono 
by uczcić jubileusz. 

Mariusz Ilnicki
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BERNARDYŃSKA
   Administracja zakończyła remont ogólno- 
budowlany węzła cieplnego wraz z wymianą 
izolacji instalacji c.o. i c.w., remont korytarzy 
piwniczych wraz z malowaniem drzwi komó- 
rek piwnicznych i modernizacją instalacji ele- 
ktrycznej w budynku Bernardyńska 17. Wyko- 
nano także modernizację domofonów w bu- 
dynkach Bernardyńska 2 i 17. Przygotowywa- 
na jest dokumentacja techniczna na remont 
instalacji gazowej w budynku Bernardyńska 3 
(remont wrzesień-październik). 
    W ramach prac ogólnoosiedlowych wykona- 
no: klomb wraz z nasadzeniami zieleni ozdob- 
nej i ławeczkami w rejonie Bernardyńska 11           
i 13, montaż stojaków rowerowych (Bernar- 
dyńska 3), ułożenie kostki przy zatoce posto- 
jowej (Bernardyńska 2). W sierpniu rozpoczę- 
ła się budowa dwóch studni chłonnych w re- 
jonie budynków Bernardyńska 11 i 13.
   W lipcu administracja otrzymała zawiado- 
mienie o wszczęciu postępowania administra- 
cyjnego w sprawie wydania warunków zabu- 
dowy dla budynku mieszkalnego wielorodzin- 
nego przy ul. Gołkowskiej - w sąsiedztwie 
osiedlowego placu zabaw - sprawa jest w to- 
ku. Na wniosek osiedla dzielnica Mokotów 
przystąpiła do remontu dwóch odcinków 
chodnika przy ul. Bernardyńskiej 5 i 7. 
    Rozpoczęła się procedura wynajęcia gospo- 
darzowi budynku Bernardyńska 21 lokalu  
funkcyjnego w tej nieruchomości. Do rad do- 
mów-nieruchomości zostały przesłane do 
uzgodnienia propozycje prac remontowych 
na 2019 r. We wrześniu Rada Osiedla zorga- 
nizuje wybory uzupełniające do RDN Bernar- 
dyńska 5 (obecnie dwie osoby z ważnym man- 
datem). Do tego czasu wszystkie sprawy tej 
nieruchomości rozpatruje Rada Osiedla.

IDZIKOWSKIEGO
   W sierpniu odbyło się posiedzenie Rady 
Osiedla. Rada podjęła próby wdrożenia, pod- 
jętych przez Zebranie Osiedlowe wniosków. 
Rozpoczynają się także prace nad planem re- 
montów na 2019 rok. Rada Osiedla będzie 
analizować przedłużenie przez Zarząd umów 
dzierżawy na dziesięciocentymetrowy pas te- 
renu wokół wszystkich budynków w osiedlu 
bez konsultacji z RO. 
   Pod koniec czerwca Sąd Apelacyjny w War- 
szawie wydał postanowienie o oddaleniu po- 
wództwa m.st. Warszawy o obciążenie za bez- 
umowne korzystanie z gruntu osiedla Idzi- 
kowskiego. Po uprawomocnieniu się wspom- 
nianego postanowienia niezbędnym będzie 

wystąpienie o nadanie wyrokowi sądu pierw- 
szej instancji klauzuli prawomocności. Na po- 
czątku lipca Urząd m.st. Warszawy wniósł do 
Sądu Najwyższego zażalenie na postanowie- 
nie Sądu Apelacyjnego.
   Na terenie osiedla przeprowadzony został 
remont ulic asfaltowych - uzupełniono na- 
wierzchnię w miejscach tego wymagających. 
Ponadto administracja prowadzi prace remon- 
towe daszków nad klatkami schodowymi. Na 
bieżąco prowadzona jest analiza funkcjono- 
wania zainstalowanych na budynku Piekałkie- 
wicza 4 ogniw fotowoltaicznych. W związku 
ze zmianą firmy odpowiedzialnej za odbiór 
śmieci na osiedlu nie odnotowano zakłóceń, 
z wyjątkiem gabarytów. 
   Trwają rozgrywki piłkarskie dla dzieci w wie- 
ku 4-6 lat zamieszkałych na osiedlu, które cie- 
szą się dużym powodzeniem. Boiska na ten 
cel udostępnianie są bezpłatnie. W czerwcu 
RO wraz z administracją zorganizowały pik- 
nik rodzinny z okazji Dnia Dziecka połączony 
z obchodami 60-lecia MSM „Energetyka”. 
Organizacja wsparta była przez Zarząd i firmy 
Defensor Security, Dromo, Ista Polska oraz 
sklepy osiedlowe  ABC i Niedźwiadek. 

SADYBA
   W  lipcu administracja zakończyła i odebrała 
następujące prace remontowe: kompleksowy 
remont balkonów i loggii w budynku Spalska 
5, wymiana zaworów podpionowych odcina- 
jących wraz z montażem śrubunków w budyn- 
ku Konstancińska 7B. W budynku Konstanciń- 
ska 5B przeprowadzono modernizację insta- 
lacji oddymiania, oświetlenia ogólnego oraz 
awaryjnego w częściach wspólnych piwnicy. 
Prowadzone w sierpniu prace to, m.in., re- 
mont klatki schodowej i korytarzy w budynku 
Jaszowiecka 12, kompleksowy remont klatek 
schodowych w budynku Konstancińska 3A, 
docieplenie elewacji dwóch ścian w budynku 
Korczyńska 6A, kapitalny remont wind w bu- 
dynku Konstancińska 7B. 
   Ponadto prowadzona jest budowa przed- 
sionka wejściowego do budynku Korczyńska 
8 i wymiana instalacji WLZ, instalacji oświet- 
lenia awaryjnego oraz przyłącza w budyn- 
kach Powsińska 38, Przy Bernardyńskiej Wo- 
dzie 1 i 1A oraz Sobieskiego 64.  Oprócz tego 
wykonywane jest przyłącze wodociągowe i hy- 
droforni dla budynków Bonifacego 71, 73, 75.
  We wrześniu odbędzie się postępowanie 
przetargowe na wykonanie II etapu moderni- 
zacji instalacji elektrycznej w częściach wspól- 
nych w budynku przy ul. Bonifacego 73.
    W okresie letnim dział zielni prowadził regu- 
larne prace pielęgnacyjne na osiedlu, dokona- 
no, m.in., zabiegów formujących żywopłoty           
i cięć korekcyjnych drzew, tak aby wyelimino- 
wać potencjalne zagrożenia dla ludzi i mienia.

SIELCE
    W zakresie dużych remontów zakończono 
prace takie jak wymiana poziomów kanaliza- 
cji w piwnicach budynków Czerniakowska 22 
i Zwierzyniecka 1, remont dachu w budynku 

Dolna 2A, utwardzenie terenu pod miejsca po- 
stojowe, monitoring oraz instalacja szla- 
banów na terenie nieruchomości Czerniakow- 
ska 22. Zakończono również budowę przy- 
łączy wody wraz z montażem nowych zesta- 
wów hydroforowych dla budynków Czernia- 
kowska 36A i 38A,  remont opasek wokół 
budynków Podchorążych 63/67 i Stępińska 
48/58, remont dwóch klatek schodowych          
w budynku Gierymskiego 7, remont zsypu           
w budynku Czerniakowska 26, wymianę ze- 
stawu hydroforowego w budynku Nabielaka 2. 
Administracja zakończyła wymianę wodomie- 
rzy w budynkach Czerniakowska 38A, Zwie- 
rzyniecka 3 i Melomanów 10.
  W trakcie przygotowań jest wymiana kana- 
lizacji deszczowej z azbestu w budynku Czer- 
niakowska 42 finansowana dotacją ze środ- 
ków budżetu m.  st. Warszawy. Ponadto w naj- 
bliższym czasie będzie przeprowadzona wy- 
miana WLZ, tablic i zabezpieczeń instalacji 
elektrycznej  w budynku Łużycka 10, remont 
balkonów w budynkach Dolna 2A i Stępińska 
48/58 i inne mniejsze prace realizowane po 
corocznych przeglądach oraz na wnioski rad 
domów-nieruchomości. 
   Dzięki sprzyjającej pogodzie pełną parą pro- 
wadzone są roboty drogowe na budowie dro- 
gi osiedlowej od Czerniakowskiej 24 do Czer- 
niakowskiej 42. Elementem modernizacji jest 
również wymiana oświetlenia, budowa chod- 
ników i miejsc postojowych.
   Powołana przez Zarząd MSM ,,Energetyka” 
komisja z udziałem dziewięciu pracowników 
administracji rozpoczęła już odbiory lokali           
i części wspólnych w nowym budynku przy 
Zwierzynieckiej 6. 

STEGNY POŁUDNIE
  Administracja przeprowadziła wymianę wo- 
domierzy na wodomierze z systemem do od- 
czytu radiowego w 26 budynkach. Obecnie 
trwa wymiana wodomierzy z nakładkami do 
odczytu radiowego w lokalach użytkowych. 
Ponadto zakończono docieplenie stropoda- 
chów w 7 budynkach i wymianę pionów z.w, 
c.w. i kanalizacji w budynkach Portofino 6, 
Iberyjska 7.  W budynkach Korsykańska 1 i Ni- 
cejska 1 zakończyły się remonty kapitalne 
wind, zaś w budynkach Katalońska 3 i Karta- 
giny 1 przeprowadzony został remont klatek 
schodowych. Mieszkańcy nieruchomości Egej- 
ska 15 zyskali oświetlenie ledowe w garażu. 
     Trwa remont balkonów i loggii w 16 budyn-
kach, rozpoczęto także wymianę instalacji 
z.w, c.w. oraz cyrkulacji w budynku Egejska 
17B oraz wymianę rur azbestowych instalacji 
kanalizacji deszczowej w 5 budynkach.
    Zakończył się remont ulic Marsylskiej i Kata- 
lońskiej na których położono nawierzchnię 
asfaltową. Remont ul. Kartaginy wraz z miej- 
scami parkingowymi i chodnikami jest na eta- 
pie przygotowania dokumentacji projektowej 
przez wybraną firmę.
W trybie awaryjnym przeprowadzono wzdłuż 
ulicy Sardyńskiej oczyszczenie 6 studni rewi- 
zyjnych z komorami deszczowymi i udroż- 

Z ŻYCIA 
OSIEDLI
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niono kanalizację deszczową.
   W przetargu wyłoniono wykonawcę docie- 
plenia pawilonu administracyjno-usługowego 
przy ulicy Barcelońskiej 1.
   W miesiącach letnich intensywnie pracował 
dział zieleni. Regularnie podlewano nowe na- 
sadzenia, trzykrotnie skoszono trawniki na 
terenie sportowo–rekreacyjnym i na placach 
zabaw, wykonano cięcie żywopłotów i krze- 
wów na terenie całego osiedla. Czyszczona 
była tafla wody zbiornika retencyjnego. 
   Usunięto płyty chodnikowe oraz kosze do 
gry w koszykówkę i dokonano renowacji traw- 
ników po zlikwidowanym terenie rekreacyj- 
nym przy ul. Korsykańskiej. Z kolei w parku 
pomiędzy ul. Katalońską i Maltańską usunię- 
te zostały stare ławki a na ich miejsce zamon- 
towano 12 nowych.
   Administracja wraz ze stowarzyszeniem 
OKAS zorganizowała 16 czerwca festyn z oka- 
zji Dnia Dziecka na terenie sportowo-re- 
kreacyjnym przy ulicy Maltańskiej. Imprezę 
połączono z obchodami 60-lecia MSM „Ener- 
getyka”. Zapewniono liczne atrakcje,  m.in. 
trampolina, malowanie buziek, turniej piłkar- 
ski, występ zespołu Happy Play.

STEGNY PÓŁNOC
    W tym roku Rada Osiedla pracuje bez przer- 
wy wakacyjnej. Posiedzenie odbyło się 26 lip- 
ca, a kolejne przewidziano na 23 sierpnia (od- 
było się po oddaniu M6 do druku). Na lip- 
cowe spotkanie zaproszenie przyjął prezes 
Piotr Kłodziński, który przedstawił m.in. infor- 
macje dotyczące stanu negocjacji z mia- 
stemw sprawie umowy dzierżawy terenów 
osiedla. W spotkaniu uczestniczyli również 
mieszkańcy.
  RO 24 maja podjęła uchwałę w sprawie wpro- 
wadzenia indywidualnego rozliczania kosz- 
tów zużycia energii w poszczególnych budyn- 
kach.  Ma to na celu urealnienie rzeczywistych 

opłat ponoszonych przez mieszkańców w 
rozbiciu na opłaty związane z kosztami zu- 
życia energii elektrycznej na oświetlenie i zasi- 
lanie urządzeń części wspólnych budynku 
oraz opłaty za oświetlenie i monitoring tere- 
nu osiedla. Z kolei 28 czerwca Rada podjęła 
uchwałę w sprawie wyłączenia z finansowa- 
nia w ramach remontów ogólnoosiedlowych 
terenów osiedla zwróconych byłym właścicie- 
lom. W związku z przekazaniem na rzecz 
właścicieli prywatnych działki w obrębie osied- 
la zadecydowano o nieprzeznaczaniu żad- 
nych środków finansowych na utrzymanie, 
czy modernizację infrastruktury technicznej, 
dróg, chodników i utrzymanie zieleni znajdu- 
jących się tym terenie (oświetlenie zostanie 
odłączone od sieci wewnątrzosiedlowej). 
  Administracja przystąpiła do wymiany wo- 
domierzy. Dotychczas sprzęt z odczytem ra- 
diowym zainstalowany został w 1100 lokalach 
- proces odbywa się według harmonogramu. 
Wznowiony został remont budynku Sewasto- 
polska 3. Administracja podpisała umowę na 
remont dachu i daszków wejściowych. 
   Administracja przeprowadziła negocjacje      
z wolnej ręki na remont klatki schodowej i ko- 
rytarzy w budynku Soczi 4 oraz klatek schodo- 
wych w budynku Sewastopolska 4. Wybrano 
również wykonawcę do remontu daszków 
nad loggiami, pasów okapowych dachu i na- 
prawy elewacji metodą alpinistyczną w bu- 
dynkach osiedla. Na wniosek administracji       
w Zarządzie ponownie organizowany jest 
przetarg na remont loggii i balkonów na tere- 
nie osiedla, a także przetarg nieograniczony 
na wykonanie dokumentacji technicznej na 
wymianę słupów i opraw sieci oświetlenia 
osiedlowego.
    Trwają remonty komór zsypów, holi i przed- 
sionków węzłów cieplnych oraz innych po- 
mieszczeń wspólnych. Prowadzone są prace 
remontowe na WLZ w budynku Batumi 1, zaś 

w budynku Batumi 4 wykonano instalację tele- 
wizji przemysłowej. Trwają również - zgodnie 
z wymogami - roboty drogowe związane              
z modernizacją i prawidłowym oznakowa- 
niem wszystkich miejsc postojowych dla nie- 
pełnosprawnych. 
   Rady domów nadal opiniują przekazane 
przez administrację projekty funduszy re- 
montowych budynków na 2019 r. Dotych- 
czas wpłynęły opinie z dwóch trzecich wszyst- 
kich rad domów na osiedlu.
    Na Facebook’u powstała grupa dla miesz- 
kańców osiedla Stegny Północ (nazwa: Stegny 
Północ, Członkowie Spółdzielni Energetyka). 
Mieszkańcy mogą wymieniać się uwagami, 
zgłaszać problemy, czy wypełniać ankiety do- 
tyczące spraw osiedlowych.

STEGNY ROŻEK
   Rada Osiedla, która ukonstytuowała się             
w maju, pracowała bez przerwy wakacyjnej.  
Na lipcowym posiedzeniu po długiej dyskusji 
RO pozytywnie zaopiniowała zaproponowa- 
ny przez administrację zakres prac przewi- 
dzianych do wykonania w związku z planowa- 
ną na lata 2018-2020 kompleksową rewitali- 
zacją pawilonu handlowego przy ulicy Bur- 
gaskiej 2 i podjęła ostateczną decyzję o jego 
remoncie. Obecnie prowadzone są prace pro- 
jektowe. Rozpoczęcie robót planowane jest 
na pierwszy kwartał  2019 roku.
    W RO i administracji trwają prace związane 
z opracowaniem planu i budżetu remontów  
w budynkach i terenach ogólnoosiedlowych 
na 2019 rok. 
  Przeprowadzono prace związane z nasa- 
dzeniami drzew w miejsce wyciętych ze 
względów bezpieczeństwa. Posadzonych zo- 
stało osiem świerków srebrzystych, a jesienią 
planowane jest dosadzenie ośmiu sosen czar- 
nych.
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9 CZERWCA ODBYŁO SIĘ DZIESIĄTE WALNE ZGROMADZENIE CZŁONKÓW SPÓŁDZIELNI

Mniej emocji, mniej obecnych...
    Jak co roku na początku czerwca odbyło się 
zebranie członków spółdzielni. Wśród podję- 
tych decyzji znalazło się m.in. przyjęcie spra- 
wozdań z działalności spółdzielni i absoluto- 
rium dla członków Zarządu, podział 7,3 mln 
zł nadwyżki bilansowej, a także wybór sied- 
miu członków do Rady Nadzorczej. Na minus 
zaliczyć należy niewielką frekwencję. 
   Na przewodniczącego zebrania, podobnie 
jak przed rokiem, wybrano Janusza Gajdę          
z Sadyby. Prezydium uzupełniali Krystyna 
Śmigielska z Idzikowskiego w roli zastępcy 
przewodniczącego oraz Krystyna Reszczyń- 

ska ze Stegien Południe jako sekretarz. Funk- 
cje asesorów pełniły Jolanta Grochowska (Ber- 
nardyńska) oraz Henryka Sobkowska (Sielce).
    Wydano 298 mandatów, z tego 53 to pełno- 
mocnictwa. Frekwencja na zebraniu była więc 
najniższa w historii WZCz organizowanego 
od dziesięciu lat (rok temu wydano 347 man- 
datów). Przy czym to liczba maksymalna, na 
sali w jednym czasie nie było ani przez chwilę 
takiej liczby mandatów. Podczas rozpoczęcia 
zebrania ekran wyświetlający liczbę obecnych 
pokazywał liczbę zaledwie 160. W kluczo- 
wych głosowaniach brało udział 210-230 
osób, a ściślej: mandatów. Niewielkie zainte- 
resowanie dorocznym zebraniem dobrze od- 
dają słowa prezesa Kłodzińskiego. - Wydru- 
drukowaliśmy 600 książeczek z materiałami 
na Walne. Z administracji w których były 
przed WZCz wzięto zaledwie kilka sztuk - po- 
wiedział Piotr Kłodziński.  
  Zbyt mała liczba uczestników spowodowa- 

ła, że nie była możliwa realizacja punktu po- 
rządku dotyczącego zmian w statucie (wyma- 
gane statutem kworum wynosiło aż 518 
osób). Oprócz tego decyzją zebranych skre- 
ślono z porządku obrad punkt o podjęciu 
uchwały w sprawie nabycia nieruchomości na 
osiedlu Stegny Północ - był to projekt zgło- 
szony przez członków. Propozycja dotyczyła 
uchwały podjętej przez WZCz w zeszłym ro- 
ku, ponadto w ocenie prawników projekt był 
sprzeczny z prawem i Statutem spółdzielni. 
   Następnie członkowie zapoznali się ze spra- 
wozdaniem z działalności Rady Nadzorczej, 

które przedstawił przewodniczący RN  Janusz 
Gajda. Sprawozdanie zostało przyjęte. Z ko- 
lei sprawozdanie z działalności spółdzielni       
w roku 2017 zaprezentował prezes Zarządu 
Piotr Kłodziński. Dodatkowo o sytuacji finan- 
sowej i zabezpieczeniu majątku członków 
spółdzielni mówił Kazimierz Kostecki, prze- 
wodniczący Komisji Rewizyjnej Rady Nadzor- 
czej. Po dyskusji i pytaniach od członków, 
sprawozdanie z działalności i sprawozdanie 
finansowe spółdzielni zostało przyjęte, a pro- 
wadzący zebranie ogłosił głosowania nad 
absolutorium dla trzech członków Zarządu: 
Piotra Kłodzińskiego, Leszka Kaczmarskiego 
i Grzegorza Engelbrechta. Wszyscy trzej ab- 
solutorium od członków otrzymali.
    Po tym punkcie zebrani przeszli do kluczo- 
wego punktu porządku WZCz: podziału mię- 
dzy osiedla nadwyżki bilansowej, która za 
rok 2017 wyniosła 7,3 mln zł. Warto przy- 
pomnieć, że punkt ten przez pierwsze lata 

organizacji WZCz budził spore emocje, żywo 
- nie tylko na walnym - dyskutowano w myśl 
jakich zasad dzielić środki i któremu osiedlu 
ile się należy. Od kilku lat, gdy Zarząd wspól- 
nie z Radą Nadzorczą przygotowuje projekt 
proporcjonalnego podziału nadwyżki, uchwa- 
ła w tym zakresie nie budzi większych emocji. 
Najdobitniej pokazało to właśnie tegoroczne 
zebranie, gdy przed głosowaniem uchwały    
o podziale nadwyżki spora grupa uczestni- 
ków WZCz wyszła do sali z napojami i kanap- 
kami. W rezultacie w głosowaniu oddano za- 
ledwie 139 głosów. Aczkolwiek trzeba odno- 

tować, że sposób podziału nadwyżki i propo- 
zycje jego zmiany pojawiły się w dyskusji pod 
koniec WZCz.
   Zebranie dokonało także wyboru siedmiu 
członków do Rady Nadzorczej. Spośród final- 
nie 10 kandydatów wybrano cztery nowe oso- 
by, trzy zaś będą kontynuować swoją pracę 
przez kolejne trzy lata (szczegóły poniżej         
w materiale o Radzie Nadzorczej). 
   Oprócz dyskusji i pytań na forum zebrania, 
uczestnicy złożyli na ręce komisji wniosko- 
wej, której przewodniczyła Grażyna Cabaj, 
kilkadziesiąt wniosków skierowanych do Za- 
rządu, Rady Nadzorczej i administracji osiedli.
   Zebranie rozpoczęło się o godzinie 10:00       
a zakończyło o 16:50. Wszystkie uchwały 
podjęte podczas Walnego Zgromadzenia 
Członków  zostały opublikowane na stronie 
internetowej spółdzielni. Dostępny jest już 
protokół z zebrania. 

   Dokładnie w tym samym składzie działać będzie do czerwca 2019 
roku prezydium Rady Nadzorczej. Po Walnym Zgromadzeniu Człon- 
ków Rada ukonstytuowała się 19 czerwca.
    Przewodniczącym Rady Nadzorczej pozostał Janusz Gajda z Sadyby, 
jego zastępcami Marek Woźniak z Sielc oraz Marek Żyszko ze Stegien 
Południe. Funkcję sekretarza pełnić będzie Zdzisław Rothe z Sadyby. 
Także bez zmian przewodniczących kontynuowane będą prace we 
wszystkich komisjach Rady. I tak pracami Komisji Rewizyjnej pokieruje 
Kazimierz Kostecki (Sadyba), Komisji Technicznej - Zbigniew Kozłow- 

ski (Stegny Południe), Komisji Mieszkaniowej - Krystyna Reszczyńska 
(Stegny Południe), Komisji Organizacyjno-Samorządowej - Krzysztof 
Pawłowski (Sadyba), a Komisji ds. Terenowo-Prawnych - Krystyna Śmi- 
gielska (Idzikowskiego).
   WZCz przeprowadzone 9 czerwca dokonało wyboru siedmiu człon- 
ków Rady Nadzorczej. Są to, z osiedla Sadyba: Anna Dmowska i Janusz 
Gajda (oboje na drugą kadencję); z osiedla Sielce: Elżbieta Szymańska 
(na drugą kadencję) oraz Mieczysław Mistewicz; z osiedla Stegny Połud- 
nie: Marek Orzechowski (na dokończenie kadencji na 1 rok); z osiedla 
Stegny Północ: Ewa Rucińska; z osiedla Stegny Rożek: Tomasz Milcza- 
rek. Łącznie w Radzie Nadzorczej zasiądą cztery nowe osoby, trzy bę- 
dą kontynuować swoją pracę przez kolejne trzy lata. O miejsca w Ra- 
dzie podczas WZCz ubiegało się dziesięciu kandydatów. 

Rada Nadzorcza: cztery nowe 
osoby, prezydium bez zmian
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    1 stycznia 2019 r. prawo użytkowania wieczystego gruntów zabu- 
dowanych budynkami mieszkalnymi przejdzie do historii. W życie 
wchodzi bowiem Ustawa o przekształceniu prawa użytkowania wie- 
czystego gruntów zabudowanych na cele mieszkaniowe w prawo wła- 
sności gruntów. Dla tysięcy właścicieli mieszkań oznaczać to będzie 
koniec podwyżek opłat za użytkowanie wieczyste. Nie oznacza to jed- 
nak, że przekształcenie będzie za darmo. Łączny koszt, w zależności 
od wielkości mieszkania, sięgnąć może nawet kilkudziesięciu tysięcy 
złotych. 
   Nowe przepisy zakładają przekształcenie prawa użytkowania wie- 
czystego gruntów zabudowanych na cele mieszkaniowe w prawo wła- 
sności z mocy prawa od 1 stycznia 2019 roku. W przypadku spółdziel- 
ni mieszkaniowych wystarczy, że jeśli choćby jedno mieszkanie w bu- 
dynku ma wyodrębnioną własność, to automatycznie cały budynek 
spółdzielni będzie podlegał nowej ustawie. W praktyce członkowie 
„Energetyki”, którzy mają wyodrębnioną własność będą sami od tej 
pory przez 20 lat płacić opłatę przekształceniową (osoby te również 
samodzielnie opłacają wieczyste użytkowanie). Za pozostałych miesz- 
kańców bloku mających lokatorskie i spółdzielcze prawo własności 
opłatę będzie płacić spółdzielnia, a następnie obciąży mieszkańców   
w miesięcznych opłatach. Jeśli mieszkaniec wyodrębni swoje mieszka- 
nie po wejściu w życie nowej ustawy, to od dnia, w którym nastąpi wy- 
kup, zacznie bez pośrednictwa spółdzielni samodzielni uiszczać opła- 
tę przekształceniową.
   Nic bowiem nie będzie za darmo. Mieszkańcy, którzy staną się wła- 
ścicielami gruntów będą zobowiązani do uiszczania należności za 
nabycie prawa własności w formie opłat rocznych przez okres 20 lat. 
Wysokość opłat za przekształcenie zostanie ustalona według stanu na 
1 stycznia 2019 roku. Opłata ta będzie mogła być nie częściej niż co 
trzy lata waloryzowana „przy zastosowaniu wskaźników zmian cen 
nieruchomości”, które ogłasza GUS.
   Oznacza to, że praktycznie poza tytułem prawnym nadal będzie 
trzeba płacić miastu rok rocznie kwotę równą dotychczasowej opłacie 
za wieczyste, z tą różnicą, że miasto nie będzie mogło arbitralnie pod- 
nieść opłaty. W przypadku większości mieszkańców „Energetyki” to 
już jednak stało się na przestrzeni ostatnich dwóch lat. Ponieważ opła- 
ty za wieczyste użytkowanie mogą być aktualizowane nie częściej niż 
raz na trzy lata, mieszkańcy którzy dostali w ostatnim czasie decyzje  
o zmianie wysokości opłaty mogą spać spokojnie. Warto natomiast pa- 
miętać, że opłata jest przypisana do nieruchomości. Oznacza to, że 
gdy sprzedamy mieszkanie przed upływem 20-letniego okresu wno- 
szenia opłat przekształceniowych, obowiązek ich wnoszenia przej- 
dzie na nowego nabywcę mieszkania. Wpisanie w ustawę waloryzacji 
w oparciu o wskaźniki GUS oznacza natomiast, że miasto nie będzie 
mogło arbitralnie podnosić opłat. 
     Osobom, które będą chciały uregulować opłaty wcześniej niż w ciągu 
20 lat, zostaną zaproponowane bonifikaty. Ustawa szczegółowo okre- 
śla zniżki dla terenów Skarbu Państwa, zaś bonifikata na gruntach sa- 
morządowych w użytkowaniu wieczystym będzie ustalana przez radę 
gminy lub powiatu. Tak więc w wypadku osiedli MSM „Energetyka”, któ- 
rej tereny formalnie należą do samorządu, będzie to decyzja Rady War- 
szawy. Trudno dziś wyrokować, czy będą to ulgi analogiczne do wpro- 
wadzonych przez ustawę, a prezentujących się dość atrakcyjnie: dla 
tych, którzy postanowią zapłacić całą 20-letnią sumę jednorazowo          
w pierwszym roku, bonifikata wynosi 60 proc., a w kolejnych latach bę- 
dzie obniżana o 10 proc. Warto w tym miejscu przypomnieć, że uchwa- 
ła Rady Miasta Warszawy przyjęta w czerwcu zeszłego roku dotycząca 
przekształcenia oferowała bonifikaty rzędu 90-95 procent. (Choć fi- 
nalnie możliwość przekształcenia z bonifikatą na zasadach propono- 

wanych przez miasto okazuje się „mission impossible”). Do chwili 
obecnej władze miasta nie wypowiedziały się na temat wysokości boni- 
fikaty. 
   I tu dochodzimy do kluczowej kwestii dotyczącej możliwości prze- 
kształcenia. Ustawa nie zamyka bowiem drogi do przekształcenia na 
zasadach określonych w uchwale Rady Warszawy. Mieszkańcy, którzy 
zechcą skorzystać z obecnych zasad przekształcenia, a nie tych obo- 
wiązujących od nowego roku, będą mogli to zrobić również po wejściu 

UCHWALONO USTAWĘ O PRZEKSZTAŁCENIU PRAWA UŻYTKOWANIA WIECZYSTEGO WE WŁASNOŚĆ

KONIEC Z UŻYTKOWANIEM 
WIECZYSTYM. ALE NIE ZA DARMO
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    Zakończyły się prace budowlane i trwają odbiory techniczne miesz- 
kań w nowej inwestycji na Sielcach przy ulicy Zwierzynieckiej 6. Spół- 
dzielnia lada dzień powinna dostać pozwolenie na użytkowanie bu- 
dynku, co pozwoli przekazać mieszkańcom klucze do nowych miesz- 
kań.
  Budowa rozpoczęła się w kwietniu 2016 roku. W dziewięciokondyg- 
nacyjnym budynku znajduje się 138 lokali mieszkalnych o powierz- 
chni od 33 do 97 mkw, 28 komórek lokatorskich oraz miejsca posto- 
jowe w garażu wielostanowiskowym.  Na parterze usytuowano siedem 
lokali usługowych, które będą wynajmowane przez osiedle Sielce. To 
260. budynek mieszkalny w zasobach spółdzielni. Generalnym wy- 
konawcą budynku była firma Alisma Construction, a projekt przygo- 
towała pracownia FS&P Arcus.
   Mieszkania cieszyły się dużym zainteresowaniem wśród członków 
spółdzielni. Wszystkie szybko znalazły nabywców, ostatnie na kilka 
miesięcy przed ukończeniem budowy. Zainteresowani nowym lokum 
na Sielcach nadal mają taką szansę. Dział inwestycji zaczyna koncen- 
trować się na kolejnej inwestycji - w rogu ulic Czerniakowskiej i Nehru 
powstanie 17-kondygnacyjny budynek (plus dwa poziomy garaży 
podziemnych) w którym będzie 169 mieszkań, a także lokale usługo- 
we na parterze. Spółdzielnia oczekuje na wydanie przez Urząd Miasta 
st. Warszawy decyzji o pozwoleniu na budowę. Rozpoczęcie prac bu- 
dowlanych planowane jest jeszcze   w tym roku, gdyż wybrany jest już 
wykonawca: w przetargu najlepszą ofertę przedstawiła firma Alisma 
Construction. 
   MSM „Energetyka” od 2010 roku wybudowała łącznie cztery budynki 
liczące 405 mieszkań - trzy budynki znajdują się na Stegnach Połud-                      
nie przy ul. św. Bonifacego, jeden na Sielcach. Najbliższe dwie inwe- 
stycje będą realizowane właśnie na Sielcach.

red.

 w życie ustawy. Trzeba jednak do końca marca 2019 r. złożyć            
w urzędzie dzielnicowym oświadczenie o chęci skorzystania z do- 
tychczasowych zasad przekształcenia. W przypadku niezłożenia 
w określonym powyżej terminie oświadczenia o wyborze trybu 
przekształcenia - przekształcenie nastąpi ze skutkiem na dzień        
1 stycznia 2019 r., zgodnie z zasadami określonymi w nowej 
ustawie. Decyzja na pewno będzie łatwiejsza, gdy poznamy skalę 
bonifikat proponowanych przez Radę Miasta st. Warszawy. 
   Własność gruntów w księgach wieczystych oraz w ewidencji 
gruntów i budynków będzie ustalana na podstawie zaświadcze- 
nia wydawanego przez organy reprezentujące dotychczasowych 
właścicieli gruntów. Wpisy mają być wolne od opłat sądowych.
    Czy to się opłaci? Krótkoterminowo główną korzyścią z prze- 
kształcenia na podstawie nowej ustawy jest uniemożliwienie mia- 
stu dalszych skokowych podwyżek cen opłat z tytułu nierucho- 
mości. O skali korzyści będzie można powiedzieć więcej gdy mia- 
sto przedstawi proponowane ulgi. Bez nich korzyści ze zmiany 
odczują osoby, które nie planują zmiany mieszkania przez co naj- 
mniej 20 lat, lub określając sprawę bardziej dosadnie: osoby 
młodsze, które wieczyste płaciłyby przez jeszcze 25 lub 30 lat. 
    Niestety, ustawa dotyczy tylko mieszkańców, których mieszka- 
nia położone są na gruntach do których przysługuje prawo 
użytkowania wieczystego. Ustawa nie zmienia sytuacji mieszkań- 
ców z terenów o nieuregulowanym stanie prawnym gruntów,             
a więc osiedla Stegny Północ, Idzikowskiego oraz pojedynczych 
nieruchomości na Stegnach Południe, Sadybie i Sielcach.
   Przekształcenie użytkowania we własność gruntu obejmie także 
garaże, lokale handlowe i usługowe. W tym przypadku jednak 
spłata współwłasności gruntu potrwa dłużej - 33 lata. 
   Ze zmiany skorzysta ok. 1,5 mln Polaków, którzy dziś są użyt- 
kownikami wieczystymi gruntów komunalnych lub tych należą- 
cych do skarbu państwa. Przekształcenie obejmie ok. 575 tys. ha 
gruntów jest oddanych do użytkowania wieczystego przez gminy 
lub państwo. 
    Z ustawowego przekształcenia użytkowania wieczystego w pra- 
wo własności nie są zadowoleni samorządowcy. Związek Miast 
Polskich uważa, że ustawa oznacza odgórne wywłaszczenie 
gmin, co jest działaniem niekonstytucyjnym. Nie można więc wy- 
kluczyć zaskarżenia ustawy do Trybunału Konstytucyjnego. Wej- 
ście w życie ustawy długoterminowo oznacza dla samorządów 
utratę sporych dochodów. Dla przykładu, według planu budżetu 
Warszawy na ten rok, miasto z tytułu opłat za użytkowanie wie- 
czyste osiągnie wpływy rzędu 525,5 mln zł. To 3,3 procent wpły- 
wów i kwota zbliżona do wydawanej na komunikację zbiorową. 
   Ustawa wraz z poprawkami uzyskała poparcie 425 posłów, nikt 
z obecnych na sali nie był przeciw, Senat nie wniósł do projektu 
żadnych poprawek, a 13 sierpnia ustawę podpisał prezydent.
   Konsekwencje prawne nowej ustawy i jej wpływu na możliwość 
przekształcenia z bonifikatą samorządową analizuje spółdziel- 
nia. Pytań pozostaje bo- 
wiem wiele: co z terena- 
mi osiedlowymi? Czy 
korzystniej będzie wy- 
brać przekształcenie w 
myśl ustawy, czy wal- 
czyć z miastem o prze- 
kształcenie na już obo- 
wiązujących zasadach 
(spółdzielnia złożyła 
wnioski w sprawie 
wszystkich nierucho- 
mości w przypadku któ- 
rych była uprawniona)?   
   Na te i inne pytania bę- 
dziemy starali się odpo- 
wiedzieć w kolejnych 
numerach M6.

Mariusz Ilnicki

NOWY BUDYNEK JUŻ GOTOWY. 
MIESZKAŃCY WKRÓTCE 
DOSTANĄ KLUCZE

Reklama

fo
t.

 M
6



wrzesień-październik

9

    Od początku sierpnia odpady komunalne       
z Mokotowa odbiera Miejskie Przedsiębior- 
stwo Oczyszczania. Do końca lipca robiła to 
firma Lekaro, a od nowego roku może to być 
jeszcze inny podmiot. Skutkiem zamieszania 
były przepełnione śmietniki i fetor, gdyż                
- szczególnie w pierwszych dniach sierpnia        
- MPO nie radziło sobie z wywożeniem śmieci 
z Mokotowa. Żeby uporać się z problemem 
śmieciarki MPO jeździły w niedziele, a nawet 
15 sierpnia.
    Lekaro w ostatnim czasie nie cieszyło się naj- 
lepszą opinią wśród mieszkańców i admini- 
stracji osiedli. Problematyczny był w szcze- 
gólności odbiór odpadów gabarytowych. Tak- 
że do redakcji M6 trafiały zdjęcia zagraco- 
nych podwórek i altan ze starymi meblami, 
które czekały na wywiezienie. To jednak nic 
w porównaniu z tym, co działo się na począt- 
ku sierpnia w dzielnicy na większości osiedli, 
nie tylko spółdzielczych.
   Umowa z MPO na Mokotowie będzie obo- 
wiązywać do końca bieżącego roku. Do tego 
czasu władze miasta planują przeprowadzić 
przetarg na wybór firmy odbierającej odpady 
w dzielnicy przez kolejne cztery lata (dłuż- 
szych umów zabraniają przepisy). Nie będzie 
to jednak łatwe, gdyż przetarg taki ogłoszo- 
no już pod koniec kwietnia i w postępowaniu 
nie złożono żadnej oferty. Środki przezna- 
czone przez miasto na umowę z Lekaro dla 
Mokotowa (a także dla pozostałych dzielnic 
obsługiwanych przez prywatne firmy) miały 
wystarczyć do końca roku, skończyły się jed- 
nak wcześniej w związku z tym umowa uleg- 

ła zakończeniu. Miasto zaczęło więc negocja- 
cje z Lekaro na dalszy odbiór odpadów z Mo- 
kotowa. Zdaniem władz miasta warunki za- 
proponowane przez firmę okazały się nie do 
zaakceptowania. Stąd miasto porozumiało 
się z miejską spółką, która do tej pory obsłu- 
giwała dziesięć innych dzielnicy w  Warszawie.
     To jednak nie koniec serialu ze organizacją 
odbioru odpadów. Po pierwsze, Rada Warsza- 
wy uchwaliła na początku roku nowy regula- 
min utrzymania czystości i porządku na tere- 
nie stolicy. Radni chcieli, aby od 2019 roku 
odbiór śmieci z całej stolicy zlecić z wolnej 
ręki miejskiemu MPO. Rozwiązanie takie oka- 
zało się jednak zbyt ryzykowne - sprawa tra- 
fiła do Krajowej Izby Odwoławczej i w razie 
niepomyślnej dla samorządu decyzji mogło- 
by dojść do paraliżu wywożenia odpadów            
ze stolicy. Ma być więc nowy przetarg dla 
wszystkich zainteresowanych. 
   Nowy regulamin wprowadza ponadto obo- 
wiązek dokładniejszej selekcji odpadów:            
w budynkach wielorodzinnych liczba pojem- 
ników na segregację zwiększy się do pięciu. 
Nowy system zacznie obowiązywać 1 stycz- 
nia 2019 r. Do wszystkich altanek trzeba 
więc będzie wstawić dodatkowe pojemniki. 
Konieczność dokładniejszej segregacji jak          
i kwestie problemów ze składowaniem od- 
padów w okolicy Warszawy powodują, że fir- 
my specjalizujące się w odbieraniu odpadów 
oczekują w przetargach znacznie wyższych 
budżetów. Gdy MPO na początku roku ogłosi- 
ło przetarg na podwykonawców wywożących 
śmieci z poszczególnych dzielnic postępo- 

wanie unieważniono, gdyż oferty dwukrotnie 
przekraczały założenia miejskiej spółki.
   Dlatego wszystko wskazuje, że nie obejdzie 
się bez podwyżek za wywóz i składowanie 
śmieci. Decyzję o tym musi podjąć Rady War- 
szawy, a w kontekście zbliżających się wybo- 
rów samorządowych nie jest to łatwa decyzja. 
Wiceprezydent Michał Olszewski już w stycz- 
niu mówił, że miasto jest pod ścianą i decyzja 
musi zapaść wkrótce, jednak do tej pory nic 
w tej sprawie nie zostało ustalone. 
    Znaczny wzrost kosztów czekać może oso- 
by niesegregujące odpadów. Ministerstwo 
Środowiska zapowiada, że już we wrześniu 
przedstawi projekt nowelizacji ustawy o utrzy-  
maniu czystości i porządku w gminach, w któ- 
rym zostanie wpisana zasada o czterokrotnie 
wyższej opłacie za odpady zmieszane, niż za 
segregowane. Dziś dwie osoby w bloku segre- 
gujące odpady płacą 19 zł miesięcznie, zaś 
niesegregujące 23 zł. Jeśli deklaracja mini- 
sterstwa weszłaby w życie, niechęć do selek- 
tywnej zbiórki kosztować będzie aż 76 zł mie- 
sięcznie! I to przy mało realnym założeniu, że 
cena podstawowa nie ulegnie zmianie. Zda- 
niem resortu ma to być „zachęta” do segrego- 
wania odpadów. Teraz z powodu kilku zło- 
tych różnicy wiele osób woli wrzucać wszyst- 
ko do jednego pojemnika przez co Polska ma 
problemy z wypełnieniem unijnych norm do- 
tyczących selekcji odpadów.
    W związku ze zmianą firmy odbierającej 
śmieci nie ulegną zmianie opłaty dla miesz- 
kańców za gospodarowanie odpadami. Nie 
trzeba też składać nowych deklaracji.

ZMIANA FIRMY WYWOŻĄCEJ ODPADY Z MOKOTOWA SPOWODOWAŁA SPORY... BAŁAGAN

MIASTO MIESZA W ŚMIECIACH

Mniej za wodę, więcej za gaz
    Mieszkańcy Warszawy od czerwca płacą mniej za wodę i ścieki. Zgodnie z nową taryfą za metr sześcienny wody płacimy 3,89 zł brutto, a za 
metr sześcienny ścieków 5,96 brutto, co daje łączną kwotę 9,85 zł brutto. Wcześniej było to 11,47 zł brutto. To obniżka o jedną siódmą.  Jak 
obliczyli wodociągowcy, trzyosobowa rodzina w ciągu roku zaoszczędzi 233 zł, czteroosobowa – 311 zł, pięcioosobowa –  389 zł, sześcio- 
osobowa – 466 zł, a siedmioosobowa aż 544 zł. Miesięcznie kwoty te kształtują się na poziomie 19 - 45 zł w zależności od liczby domowni- 
ków i zużycia wody. Mieszkańcy większości osiedli już dostali wyliczenia opłat uwzględniające nową cenę wody.
    Władze miasta tłumaczą, że obniżka była możliwa dzięki pozyskanym unijnym dotacjom, nakładom własnym oraz restrukturyzacji, jaką 
przeszło Miejskie Przedsiębiorstwo Wodociągów i Kanalizacji. Dotychczasowa cena została ustalona 12 lat temu, nowa taryfa ma obowiązy- 
wać 3 lata, czyli do 2021 roku.
   Wzrasta natomiast cena gazu. Urząd Regulacji Energetyki zatwierdził zmianę taryfy detalicznej dla spółki PGNiG Obrót Detaliczny. Nowa ta- 
ryfa podwyższa ceny gazu o 5,9 proc., co ma przełożyć się na większe rachunki dla klientów średnio o 3,6 proc. miesięcznie (na rachunek za 
gaz dla gospodarstw domowych oprócz ceny paliwa składają się również opłaty dystrybucyjne i abonamentowe). Nowe taryfy obowiązują 
od 10 sierpnia do 31 grudnia 2018 roku.
   PGNiG podkreśla jednak, że średnie rachunki za gaz dla gospodarstw domowych pozostają o 8 proc. niższe niż na koniec 2015 roku, 
dzięki wielokrotnemu obniżaniu przez spółkę cen gazu na przestrzeni ostatnich 3 lat. Wniosek o zmianę taryfy był uzasadniony rosnącymi 
cenami gazu na rynku giełdowym. Z kolei na giełdowe ceny gazu, zarówno europejskie jak i krajowe, wpływa wzrost notowań ropy naftowej.
    Na tym zmiany cen mediów prawdopodobnie się nie skończą. Coraz więcej ekspertów i organizacji branżowych prognozuje wzrost cen 
prądu od przyszłego roku. W lipcu na Towarowej Giełdzie Energii za każdą zamawianą na przyszły rok megawatogodzinę prądu trzeba było 
zapłacić elektrowniom rekordowe 224 zł. Rok wcześniej było to 165 zł. Może to oznaczać o 10-15 procent wyższe rachunki za energię elek- 
tryczną od stycznia (średnio około 11,50-17,50 zł więcej miesięcznie dla gospodarstwa). O możliwych podwyżkach cen za wywóz odpadów 
piszemy powyżej. 

M.I.

M6.
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   Rozstrzygnięto piątą edycję budżetu partycypacyjnego. Jak co roku, 
mieszkańcy zdecydowali o losach zgłoszonych projektów. W 2019 roku 
osiedla „Energetyki” skorzystają mniej niż w obecnie, gdyż gros środków 
przeznaczonych na rejon Sadyba-Stegny trafi na renowację boiska szkol- 
nego przy Czarnomorskiej 3. Pochłonie to 620 tys. zł, czyli niemal 70 
procent całego budżetu dla rejonu. W efekcie do realizacji w tym rejonie 
zakwalifikowało się raptem 8 projektów. Rok temu było to aż 20. Oprócz 
boiska, zwycięskie projekty to ławki wzdłuż ulicy Czarnomorskiej (naj- 
więcej głosów w całym rejonie), drzewa (57 sztuk) i krzewy (aż 430 
sztuk) na osiedlu Stegny Południe, także rodzinne ćwiczenia dla wszyst- 
kich i pomoc w odrabianiu lekcji dla dzieci z klas 3-8. Żaden zwycięski 
projekt nie dotyczy osiedli Sadyba i Idzikowskiego, które również zalicza 
się do tego obszaru. 
   W rejonie Sielce do realizacji zakwalifikowało się 19 pomysłów, z tym, że 
nie ma wśród nich projektów bezpośrednio zlokalizowanych na terenach 
obejmujących spółdzielnię. Żeby z nich skorzystać, mieszkańcy będą 
musieli pofatygować się w stronę Parku Sieleckiego, czy Parku Morskie 
Oko, gdyż zwycięskie projekty są domeną „Sielc niespółdzielczych”. To 
właśnie w Parku Morskie Oko powstanie ścianka wspinaczkowa - naj- 
droższy z wybranych w tym rejonie pomysłów, bo kosztujący aż 300 tys. 
zł. Mieszkańcy Sielc mocno postawili na projekty sportowe, gdyż oprócz 
ścianki oddali głosy też na dwie osiedlowe trampoliny, boisko do siat- 
kówki, zajęcia sportowe dla seniorów. Będzie także wakacyjne kino ple- 
nerowe w Parku Sieleckim, czy Festiwal Ludzi Myślących. W rejonie 
Miasto Ogród Sadyba w którym mieści się osiedle Bernardyńska, wybra- 
no cztery projekty, z czego jeden zlokalizowany w sąsiedztwie budyn- 
ków spółdzielczych - to nasadzenie kilkuset kwiatów w parku przy ul. 
Bernardyńskiej. 
   Nie udało się przebić z pomysłami działającym na terenie osiedli jed- 
nostkom kulturalnym: żaden z projektów OEK „Sadyba” nie zyskał wy- 
starczającej liczby głosów, OKAS ze Stegien Południe zgłosiło jeden zwy- 
cięski pomysł.  
   W tym roku do podziału było  ponad 64 miliony złotych. Mieszkańcy 
zgłosili 2 433 projekty, z czego do etapu głosowania zostało zakwalifiko- 
wanych 1 628 projektów. Do realizacji przeszło 856 projektów na łączną 
kwotę 62 milionów złotych. Głosowało blisko 90 tysięcy warszawiaków, 
najwięcej na Białołęce, najmniej na Targówku. Na całym Mokotowie odda- 
no ponad 15 tys. głosów (o 1000 mniej niż rok temu).

Potrzeba zmian 
Oceniają zaangażowani w budżet 
partycypacyjny

      W tym roku zgłosiłam 10 projektów z czego tylko dwa nie 
były skierowane do seniorów. Mimo dużego zainteresowania 
projekty nie zyskały wystarczającej do realizacji liczby głosów. 
Według mnie są dwie przyczyny takiej sytuacji.
    Po pierwsze sposób głosowania utrudniający seniorom 
oddanie głosów. Niewielu z nich potrafi samodzielnie oddać 
głoś przez internet, gdzie trzeba umieć posługiwać się 
e-mailem i podać swoje dane osobowe przez internet (to też 
budzi obecnie dużą obawę). Po drugie, mało kto może rywali- 
zować z siłami zmobilizowanymi przez szkołę, która składa 
projekt infrastrukturalny na 2/3 kwoty w obszarze, tym 
samym zabierając szansę wielu mniejszym projektom. 
Dodatkowo doświadczenie ubiegłych lat obrazuje nam, że  
ogólnodostępność projektów infrastrukturalnych realizo- 
wanych na terenie szkoły - zamkniętej placówki oświatowej        
- pozostawia wiele do życzenia.

Beata Owczarek, OKAS

    Placówki oświatowe stoją w uprzywilejowanej pozycji. Są to 
świetnie zorganizowane jednostki z którymi zwykły miesz- 
kaniec-projektodawca nie może się mierzyć. Dlatego pro- 
jekty nie powinny dotyczyć szkół, przedszkoli, żłobków - to 
są tereny tylko dla dzieci i otwieranie ich dla wszystkich na 30 
godzin w tygodniu nie czyni tych terenów przestrzeniami 
publicznymi. W budżecie partycypacyjnym nie powinno 
zgłaszać się projektów, które leżą stricte w gestii samorządu, 
jak np. nowe boisko przy szkole. Na to powinny znaleźć się 
fundusze w normalnym budżecie miejskim. Dlatego należy 
wyeliminować szkoły i inne placówki oświatowe - ich remonty 
i modernizacja powinny być realizowane w ramach planów 
miejskich. Nigdy mała inicjatywa mieszkańców nie wygra              
z dużą szkołą. Zespół ds. budżetu partycypacyjnego Dzielnicy 
Mokotów podjął decyzję, aby nie realizować „twardych” 
projektów w placówkach oświatowych, niestety urzędnicy 
miejscy odrzucili tę decyzję zasłaniając się opinią prawną, 
której udostępnienia odmówili.

Jakub Zieliński, członek zespołu ds. budżetu 
partycypacyjnego Dzielnicy Mokotów, Nasze Podwórko

Budżet obywatelski: dla 
osiedli mniej niż przed rokiem

 KAZIMIERZ KOSTECKI Z TYTUŁEM  
 „SAMORZĄDOWIEC-SPÓŁDZIELCA”

    Członek Rady Nadzorczej i przewodniczący 
Komisji Rewizyjnej RN Kazimierz Kostecki zo- 
stał wyróżniony przez Krajową Radę Spół- 
dzielczą tytułem „Samorządowiec-Spółdzielca 
2018”. Wyróżnienia wręczono podczas obcho- 
dów przypadającego 3 lipca Międzynarodo- 
wego Dnia Spółdzielczości odbywających się 
w siedzibie KRS przy ul. Jasnej. 
    Spółdzielcze święto, jak co roku, było okazją 
do rozstrzygnięcia dorocznych konkursów 
dla liderów ruchu spółdzielczego. Kandyda- 
tów do wyróżnień zgłaszały spółdzielcze 

związki rewizyjne. Honorowy tytuł „Samorzą- 
dowiec-Spółdzielca” jest wyrazem uznania 
dla działaczy samorządowych, radnych, po- 
słów, senatorów i polityków za ich aktywną          
i owocną współpracę ze spółdzielniami, za 
wspieranie i obronę spółdzielczości, za doce- 
nianie jej roli w rozwoju społeczno-gospodar- 
czym i kulturalnym środowisk lokalnych, za 
podejmowanie wspólnych ze spółdzielcami 
działań mających na celu kształtowanie spo- 
łeczeństwa obywatelskiego i rozwijanie de- 
mokracji - czytamy na stronie internetowej 
KRS.
   W tym roku wyróżnienie - oprócz Kazimierza 
Kosteckiego - otrzymali następujący samorzą- 
dowcy i działacze spółdzielczy: Andrzej Dziu- 
ba - Prezydent Miasta Tychy, Wiesław Jaźwiec   

- działacz samorządu spółdzielczego, członek 
Rady Osiedla „Węzłowiec”, Barbara Konieczna 
- Wiceprzewodnicząca Rady Miasta Tychy oraz 
Bogdan Olesiński - Burmistrz Dzielnicy Moko- 
tów.
    Kazimierz Kostecki mieszka na Sadybie od 
1974 roku. W Radzie Nadzorczej zasiada od 
2014 roku i od tego czasu nieprzerwanie peł- 
ni też funkcję przewodniczącego Komisji Re- 
wizyjnej. Wcześniej w Radzie Nadzorczej spół- 
dzielni zasiadał już na początku lat 90-tych, 
działał także aktywnie w Radzie Osiedla Sady- 
ba, której był przewodniczącym. Był również 
jednym z inicjatorów utworzenia i potem wie- 
loletnim członkiem a także przewodniczącym 
Rady Osiedla Sadyba - jednostki niższego rzę- 
du w Dzielnicy Mokotów. 

M6.

red. 

Laureaci nagrody KRS.  
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„Energetyka” z innej 
perspektywy.  Zobacz swoje 
osiedle z lotu ptaka
   Z okazji jubileuszu 60-lecia MSM „Energetyka” przygotowany 
został krótki film pokazujący wszystkie osiedla z lotu ptaka. 
Do nagrania wynajęto ekipę, która w tym celu użyła popular- 
nych ostatnio dronów. 12-minutowy film został zaprezento- 
wany podczas imprezy jubileuszowej, dostępny jest także na 
stronie internetowej spółdzielni www.msmenergetyka.pl. 
   Ujęcia osiedli z wysokości kilkudziesięciu metrów sprawiają 
niesamowite wrażenie i dają możliwość zobaczenia własnego 
osiedla i budynku z rzadko spotykanej perspektywy.  Kręcone 
w maju zdjęcia pokazują bardzo dużą ilość zieleni, dobre 
przestrzenne rozplanowanie budynków. Zachęcamy do obej- 
rzenia!
  Na zdjęciu powyżej panoramiczne zdjęcie Sielc (Czernia- 
kowska Wschodnia), zdjęcie obok przedstawia Sadybę w rejo- 
nie Parku Dygata.

AO Bernardyńska 
posiada do wynajęcia dwa 

lokale użytkowe o pow.

 54 mkw na XIII 
piętrze 

z przeznaczeniem na 
działalność gospodarczą.
Atrakcyjne warunki najmu

Więcej informacji             

Reklama

✦ Dyżury członków Rady Nadzorczej 
W każdy pierwszy wtorek miesiąca dyżu- 
ruje członek Rady Nadzorczej. Dyżur 
odbywa się w siedzibie spółdzielni przy ul. 
Zwierzynieckiej 8A  w godzinach 
16.30-18.00. Najbliższe dyżury odbędą się 
4 września (Marek Woźniak)  oraz  2 paź- 
dziernika (Marek Żyszko).

✦  Siedem lokali do wzięcia na Sielcach
Nowy budynek przy Zwierzynieckiej 6 
dysponuje łącznie siedmioma lokalami 
usługowymi na parterze, które można 
wynająć od osiedla Sielce na działalność 
gospodarczą. Szczegółowe informacje          
na ten temat można uzyskać w siedzibie 
spółdzielni. 

✦  Wyjaśniamy, przepraszamy
W poprzednim numerze M6 - wydaniu jubi- 
leuszowym  (M6, nr 4(116)/2018) - błędnie 
podaliśmy imię jednego z poprzednich 
przewodniczących Rady Nadzorczej                       
- Ryszarda Dzialuka przypisując mu imię 
Zdzisław. Za pomyłkę Pana  Ryszarda 
bardzo przepraszamy.

Ogłoszenie własne
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    „Ścigamy się?” - pyta 
siedmioletni Paweł 
(grany przez Wojcie- 
cha Klatę) swoją ciot- 
kę Irenę (w tej roli 
Maja Komorowska), 
zaraz po wyjściu z 
autobusu linii 159. 
„Możemy” - odpowia- 
da. „A chcesz jakieś 
fory?” - dopytuje sios- 
trzeniec. „Nie, dziś 
nie, no” - słyszy w od- 
powiedzi. Po chwili 
chłopiec wykrzykuje 
komendę startu i oby- 

dwoje biegną w stronę Jeziorka Czerniakowskiego. Tę krótką scenę 
oglądamy w „Dekalogu I” Krzysztofa Kieślowskiego. Autobus zatrzy- 
muje się na przystanku przy ul. Gołkowskiej. W tle widzimy wieżowce 
osiedla. To samo blokowisko, ale w znacznie krótszym ujęciu, oglą- 
damy w 5. odcinku serialu telewizyjnego „Alternatywy 4”. Tu widzimy 
prawie całą jego perspektywę, bo zdjęcia kręcono z dość znacznej 
odległości. Choć istotą kadru były w tym momencie dymiące kominy 
Elektrociepłowni Siekierki i to na nich zostaje skupiona uwaga opera- 
torów, osiedle mimo to nie zostaje pominięte i możemy je oglądać na 
ekranie. „Kilkunastopiętrowe bloki osiedla Bernardyńska mają charak- 
terystyczną sylwetkę z tarasami na ostatnim piętrze i głęboko wcinały 
się w dawne łąki między klasztorem Bernardynów na Czerniakowie        
a Jeziorkiem Czerniakowskim” - czytamy w książce „Spacerownik. War- 
szawa w filmie”   Jerzego S. Majewskiego. 
    Owe łąki musiały zapewne pamiętać istniejącą na tych terenach od 
czasów średniowiecza wieś Czerniaków. Wieki później zachwycał się 
nią i spoglądał na okolicę z dumą właściciel tych ziem, marszałek wiel- 
ki koronny, a zarazem przeciwnik króla Jana III Sobieskiego, Stanisław 
Herakliusz Lubomirski. Grunty otrzymał w 1683 r. na mocy ustawy sej- 
mowej „osobliwym respektem za zasługi” i stworzył na nich, wykorzy- 
stując przy tym wiedzę oraz doświadczenie swojego nadwornego 
architekta, a zarazem przyjaciela, Tylmana z Gameren, rozległy ze- 
spół rezydencjonalny o wiejskim charakterze. 
   Wiejski i niezanoszący się nawet na najdrobniejsze zmiany kraj- 
obraz, w obliczu swojej sielskości pozostał z Czerniakowem przez 
kolejne stulecia. Patrząc z dzisiejszej perspektywy, można by odnieść 
wrażenie, że czas dla tego miejsca był wyjątkowo łaskawy, nie zmienia- 
jąc w nim wiele przez blisko 300 lat. Jeszcze przed wybuchem II wojny 
światowej praktycznie nie docierała tu żadna cywilizacja, a sąsiadu- 
jące z Czerniakowem Sielce zdawały się być ostatnim przyczółkiem 
miasta. Dalej za nimi, w stronę Wilanowa prawie nie przerwanie ciągnę- 
ły się już tylko łany pól i łąk. W malowniczym otoczeniu rezerwatu 
przy- rody, ogrodów działkowych i bliskim sąsiedztwie najcenniejsze- 
go zabytku Dolnego Mokotowa - kościoła i klasztoru o.o. Bernardy- 
nów, wyrosło pod koniec lat 70-tych ubiegłego wieku nowe warszaw- 
skie blokowisko. Autorem projektu, uznanego w tamtym czasie za 
jeden z najlepszych pomysłów architektoniczno-urbanistycznych na 
terenie Warszawy był Jan Zdanowicz. Koncepcja zakładała harmonijne 
wpisanie budynków w otoczenie rezerwatu przyrody przy jednoczes- 
nym poszanowaniu terenów biologicznie czynnych. Powstało jedno- 
rodne pod względem kompozycji osiedle złożone z dziewiętnastu 
identycznych XIV kondygnacyjnych punktowców - łącznie 1540 miesz- 

kań. Bloki zbudowała spółdzielnia MSM „Energetyka”. Jednak niektóre 
należały do MSW czy Urzędu Rady Ministrów. Bloki pod numerami 1, 3 
i 5 z kolei posiadały mieszkania dla pracowników uczelni i PAN. 
     - My sprowadziliśmy się w 1979 r. do świeżo oddanego ostatniego      
z dziewiętnastu budynków osiedla. Euforia po otrzymaniu kluczy sku- 
tecznie zacierała przykre wrażenie, jakie sprawiał zewnętrzny widok 
naszych budynków. Brzydkie, nieotynkowane wieżowce, dookoła 
nich pozostałości po pośpiesznej byle jakiej budowie i jeszcze gor- 
szym sprzątaniu - mało zieleni, za to zwały ziemi, sterczące z nich ele- 
menty budowlane, czasami dziury i niezabezpieczone studnie - wspo- 
mina pierwsze lata spędzone na osiedlu Bernardyńska jego mieszka- 
niec Tadeusz Mizerski. Okolica w niczym nie przypominała obecnej. 
Po ulewnych deszczach można było utopić się w błocie. Do tego niewy- 
kończone bloki już z oddali rażące swoją brzydotą i surowością robiły 
ponure wrażenie. „Długo były nieotynkowane, aż mieszkający tu ma- 
larz Franciszek Starowieyski w celach prowokacji wywiesił na elewacji 
wielką trupią czaszkę” - czytamy we wspomnianym wyżej Spacerowni- 
ku. Czaszka była wykonana ze styropianu, a inspiracją do jej umiesz- 
czenia był zapewne nieciekawy wygląd osiedla i towarzysząca mu sza- 
rość otoczenia. W efekcie osiedle nosiło przez jakiś czas nieoficjalną 
nazwę „Pod czachą”. Drugi raz, o osiedlu zrobiło się głośno, gdy 
mieszkający tam w bloku MSW zabójca ks. Jerzego Popiełuszki topił      
w Jeziorku Czerniakowskim dowody zbrodni.
    Jakby tego było mało mieszkania nie wyglądały lepiej niż okolica.           
- Krzywe ściany budynku, trzymające się na słowo honoru nieszczelne 
okna, przez które świstał wiatr i wlewała do pokojów woda podczas 
ulewnych deszczy, purchle w lenteksie, wybrzuszony w dół sufit - wyli- 
cza Tadeusz Mizerski. Jego zdaniem blok rzeczywiście pomyślany był 
funkcjonalnie, ale już jego realizacja daleko odbiegała od założeń pro- 
jektowych. W jednym z pionów przewidziano w łazienkach wnękę na 
pralkę automatyczną (Polar - jedyną markę dostępną wówczas na 
rynku). Pralka wchodziła jednak w tę wnękę tylko od parteru do szóste- 
go piętra. Od siódmego w górę trzeba było kuć ścianę. Takich „niespo- 
dzianek”, niekiedy nawet ocierających się o obrazy jak z filmów Barei, 
można mnożyć bez końca. Problemy z prądem, usterka kanału odpły- 
wowego i wybijające na parterze nieczystości zalewające piwnice, czy 
stające między piętrami windy, co zdarzało się na szczęście niezbyt 
często, to tylko niektóre z nich. Poważnym problemem utrudniającym 
codzienne funkcjonowanie, zwłaszcza na samym początku, był kom- 
pletny brak sklepów w okolicy. Najbliższy, dobrze zaopatrzony jak na 
tamte czasy, oddalony był o niemal kilometr.  Do przystanku autobu- 
sowego było jeszcze dalej. 
   Poprawę jakości życia mieszkańców przyniósł dopiero 1983 rok. 
Przez osiedle poprowadzono dwie linie autobusowe, stopniowo zaczę- 
to oczyszczać i porządkować teren, budynki otrzymały długo oczeki- 
wane tynki. Na osiedlu, które już nabierało charakteru, zaczęły poja- 
wiać się pierwsze ogródki przydomowe, a prawdziwi pasjonaci zieleni 
urządzali okoliczne skwery.  - Stopniowo pojawiały się budki warzyw- 
ne i kolejny sklep, co prawda głównie z alkoholem, ale dla zachowania 
pozoru „spożywczości” oferował coś niecoś dla zwykłych konsumen- 
tów - wyjaśnia nasz rozmówca. Osiedle tętniło życiem, kwitła w nim 
młodość, nawiązywały się sąsiedzkie przyjaźnie, windy bez przerwy 
kursowały, dzieci bawiły się przed blokami. 
    Dziś to już nie to samo miejsce. Budynki te same, a jednak wydają się 
jakieś inne. Niemal zupełnie nie przypominają tych sprzed 40 lat. 
Zmieniło się otoczenie, bloki i mieszkania. Jest piękna zieleń dookoła. 
Cisza, spokój, komfort i wygoda.

KORZENIE MOKOTOWA: POCZĄTKI OSIEDLA BERNARDYŃSKA

OSIEDLE „POD CZACHĄ”

Hubert Habrat - licencjonowany przewodnik po Warszawie

Mieszkańcy, którzy wprowadzili się do nowych bloków byli… zrozpaczeni. Otoczenie 
pełne zwałów ziemi, pozostałości po budowie, niemal bez śladów zielni dobrze 
korespondowało z fatalnej jakości wykończeniem mieszkań w nieotynkowanych 
budynkach. Bernardyńska to osiedle, które chyba przeszło największą metamorfozę 

Rok 1977. Tak wyglądały oddawane 
mieszkańcom bloki przy Bernardyńskiej. Zdjęcie 
pochodzi z tygodnika Stolica, 1977, nr 17, 
autorem jest  Janusz Pokorski. 



wrzesień-październik

13

Z ŁOKCIAMI NA PARAPECIE. NOTUJE HELENA KOWALIK

Zostawmy po sobie ślad
    Te kartki, które od czasu do czasu pojawiają się na drzwiach wej- 
ściowych naszych domów na Stegnach Południe powinny być koloro- 
we, aby już na pierwszy rzut oka odróżniały się od stereotypowych 
komunikatów i ogłoszeń administracji osiedla.  Bo choć również mają 
pieczątkę i podpis pełnomocnika Zarządu spółdzielni MSM „Energe- 
tyka” Bartosza  Jagielskiego, są jak listy od kogoś znajomego. „Z wiel- 
ką radością pragniemy Państwa poinformować, że pięć projektów 
związanych z naszym Osiedlem uzyskało dofinansowanie z V edycji 
budżetu partycypacyjnego” - cieszy się kierownik osiedla, który nota- 
bene na Stegnach Południe się urodził i wychował. Dzięki temu, że 
wiele osób zachęconych, m.in. wcześniejszym listem od tego samego 
nadawcy wzięło udział w głosowaniu przy podziale pieniędzy wyasyg- 
nowanych z ratusza na tzw. inicjatywę obywatelską, będziemy m.in. 
mieli na Stegnach nowe krzewy i drzewa. Jak to obrazowo określono 
na liście wniosków partycypacyjnych: „Więcej powietrza na naszym 
podwórku”. Przybędzie ławek (Pod hasłem: „Daj wytchnienie nogom”). 
A kiedy już na nich przysiądziemy, ucieszymy się coraz liczniejszą 
obecnością w naszym parku ptaków, zachęconych do zasiedlenia się 
nowymi budkami. 
   „Pokazaliśmy - pisze w liście do lokalnej społeczności B. Jagielski              
-  że razem możemy zmieniać i upiększać nasze Osiedle. Wierzymy, 
że w przyszłym roku uda nam się zmienić jeszcze więcej”. I choć                
w tym roku Stegny zyskają znacznie mniej niż w poprzednim, to  
kolejny krok - budżet partycypacyjny istnieje od czterech lat                           
- w moszczeniu naszego gniazda, został zrobiony. 
     Na początku września możemy się spodziewać kolejnego „różowe- 
go” listu z pieczątką administracji. Tym razem będzie to prośba o po- 
moc w przygotowaniu rodzinnego albumu.  - Stegny Południe są życio- 
wą przystanią już trzeciego pokolenia - przypomina Bartosz Jagielski   
- te ludzkie losy, towarzyszące im wydarzenia, nie mogą zostać tylko 
w prywatnej pamięci. Postanowiliśmy wydać bogato ilustrowany 

album o historii osiedla. Chciałbym prosić mieszkańców o mate- 
riały, na podstawie których powstanie tekst do pamiątkowej 
publikacji. Ogłaszam konkurs na wspomnienia. 
    Jest już przygotowany zestaw pomocniczych pytań dla tych, 
którzy zechcą obejrzeć się za siebie. Oto one: 
* Skąd się wziąłem na Stegnach? Czy jest to w moim życiu tylko 
przystanek, czy mieszkam tu „od zawsze”? 
* Jakie były losy mojej rodziny?
* Czy spotkałem tu ciekawych, godnych uwiecznienia w albumie 
ludzi - może był nim sąsiad zza ściany? 
* Mój dom - moje podwórko, moja ulica. Jakie bliskie sercu wyda- 
rzenia wiążą się z tym miejscem? Czy miałem wpływ na wygląd naj- 
bliższego otoczenia? (Były niegdyś takie inicjatywy, np.: sadzenie 
drzewek, plantowanie ogródków, przestawianie śmietników, czy 
społeczne opodatkowanie się na budowę pobliskich kościołów). 
* Ulubione miejsca na osiedlu. Gdzie są? Dlaczego się takimi stały?
* Moje zabawne wspomnienie  jako mieszkańca Stegien Południe.
    Oprócz tekstu pożądane są zdjęcia związane z tym miejscem.
Ulubione, ważne, nietypowe, ciekawe, etc. Mogą też być rysunki. 
Prawem konkursu będzie nagroda pieniężna. Ponadto o pomoc 
zostaną poproszeni dyrektorzy lokalnych szkół o zadanie tego 
typu pracy domowej uczniom. Niech przepytają swoich rodziców, 
dziadków. Najciekawsze wspomnienia zostaną uwiecznione                
w albumie. 
     Inspiracją dla tych, którym zależy na ocaleniu historii naszego 
osiedla od zapomnienia powinny być dwie tablice informacyjne, 
które z inicjatywy administracji wkrótce staną na terenie rekrea- 
cyjno-sportowym i przy zbiornikach retencyjnych. Dodatkowo 
materiał z tablic zostanie umieszczony na stronie internetowej 
osiedla.
    Zatem, stegnianie do piór! Nikt za nas tej historii nie napisze. 

Helena Kowalik - dziennikarka i reportażystka, autorka 
13 książek i setek reportaży. Mieszkanka Stegien                                                               

z kilkudziesięcioletnim doświadczeniem 

   W 2013 roku Stegny Południe zakupiły            
ponad sto budek lęgowych dla ptaków. Dziś 
mieszkańców osiedla cieszy unikatowe w skali 
Warszawy towarzystwo wróbli, jerzyków, czy 
kawek. 
    Często nie zdajemy sobie sprawy, że miasta 
są obszarami sprzyjającymi dużej różnorod- 
ności życia przyrodniczego.  Przeciętny miesz- 
kaniec miasta może być zaskoczony rozma- 
itością gatunków, które znakomicie czują się 
w mieście, w szczególności gatunków ptaków. 
W Warszawie stwierdzono ok. 230 gatunków 
ptaków z czego ok. 130 lęgowych. Obecność 
niektórych sprawia nam przyjemność, chętnie 
je dokarmiamy w karmnikach lub w parkach. 
Inne ledwie tolerujemy, bo brudzą i hałasują  
w naszym otoczeniu, o obecności kolejnych 
dowiadujemy się, kiedy zdecydują się sprowa- 
dzić ze swoją ptasią rodziną na nasz balkon. 
   Co roku uwaga opinii publicznej skierowana 
jest na głośne przypadki działań szczególnie 
niekorzystnych dla ptaków, jak na przykład wy- 
cinanie na terenach osiedli krzewów, będą- 
cych miejscem bytowania niektórych z nich 

(wróble, mazurki), czy też pozbawianie miejsc 
lęgowych gatunków gniazdujących w budyn- 
kach (jerzyki, kawki). Pamiętajmy, że ich obec- 
ność umila życie w wielkomiejskiej dżungli,      
a ptaki odżywiające się resztkami spełniają 
także ważne funkcje sanitarne w mieście. Ptac- 
two to - niezależnie od osobistych upodobań   
- pozytywny znak i barometr jakości otoczenia. 
Ptaki są przydatne w badaniach nad degradac- 
ją środowiska naturalnego - są traktowane ja- 
ko wskaźniki życia przyrodniczego na danym 
terenie. W zależności od tego ile ptaków za- 
mieszkuje dany obszar, określane jest jego bo- 
gactwo przyrodnicze.
   W 2013 roku Rada Osiedla Stegny Południe 
podjęła decyzję o zakupie budek lęgowych dla 
ptaków. Zakupiono pięć różnych typów, łącz- 
nie 122 skrzynki lęgowe. Dodatkowo osiedle 
otrzymało 10 skrzynek lęgowych dla wróbli      
w ramach projektu Towarzystwa Przyrodnicze- 
go Bocian. W efekcie na osiedlu zamieszkują 
obecnie kawki, sikory modre, sikory bogatki, 
wróble, mazurki, jerzyki, pustułki i szpaki,         
a ptaków jest coraz więcej z każdym rokiem. 

W 2014 roku wskaźnik zajętości skrzynek lę- 
gowych wynosił 69 proc. W tym roku to już 82 
proc. Ponadto na terenie osiedla znajdują się 
domki dla owadów: zainstalowano je na drze- 
wach przy ulicach Maltańskiej, Marsylskiej         
i Śródziemnomorskiej. Są wykonane z surowe- 
go, nieokorowanego, zdrowego pnia brzozy       
i zostały zasiedlone przez trzmiele, które za- 
pylają kwiaty. 
   Takie z pozoru małe działania w dłuższej 
perspektywie wpływają na jakość życia na 
osiedlu. Dziś Stegny Południe są nie tylko zie- 
lone, ale także wypełnione śpiewem ptaków. 
Dla mieszkańców osiedla to codzienność, dla 
większości mieszkańców stolicy to często nie- 
stety tylko wspomnienie, lub doznanie w po- 
szukiwaniu którego muszą udać się na wieś. 
Albo przyjechać na Stegny.

MÓJ SĄSIAD WRÓBEL, CZYLI STEGNY 
POŁUDNIE PRZYJAZNE PTAKOM

Michał Litewski, Jakub Zieliński 
Nasze Podwórko, RO Stegny Południe

Egejska 2. Budka lęgowa dla jerzyków.
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     Zbliża się jesień, ale wciąż jeszcze można (i warto!) poświęcić czas 
na ogród lub działkę. W poniższym tekście postaram się przedstawić 
jak urządzić ogród, część ogrodu lub działki, w sposób… który nie 
będzie wymagał dużego nakładu pracy na pielęgnację.
     Taki ogród może nie mieć trawników, powinien mieć mało roślin,           
a dobrze wykonany będzie wyglądać ładnie. Trawniki zastąpimy tłucz- 
niem np. „biała Marianna” lub otoczakami czy piaskowcem. W ten spo- 
sób urządzić możemy mały ogródek, część dużego ogrodu lub działki. 
Zawsze musi być to teren płaski, gdyż otoczaki czy tłuczeń nie zakot- 
wiczone zsuną się i efekt będzie mizerny.
    Można to wykonać na dwa sposoby. Pierwszy: wyznaczony płaski 
teren wykładamy folią, na którą wysypujemy warstwę około 5 cm 
tłucznia lub otoczaków. Folia zapobiega przerastaniu chwastów, ale 
też zatrzymuje wodę z opadów co może być niekorzystne dla posa- 
dzonych roślin (jeśli na takie zdecydujemy się). Koniecznie trzeba 
pamiętać, aby teren ten był wyraźnie odcięty np. obrzeżami, od pozo- 
stałej powierzchni ogrodu oraz urządzony poniżej alejek czy chodni- 
ków, żeby „kamienie” nie przedostawały się na sąsiadujące powierz - 
chnie. Nie polecam takiego urządzania terenu pod dużymi krzewami 
czy drzewami liściastymi. Opadłe jesienią liście nie będziemy mogli 
usunąć z „kamyków”, będą tam gniły a „kamyki” będą porastały grzy- 
bami i efekt będzie odwrotny od zamierzonego. 
    Drugi sposób wymaga większego nakładu pracy. Teren korytujemy 
pozbawiając ziemi uprawnej w której znajdują się nasiona, korzenie          
i kłącza chwastów. W miejsce usuniętej ziemi dajemy piasek, żwir 
ewentualnie pospółkę - jałowe podłoże, mniejszą warstwę niż usunięta 
ziemia żeby po dodaniu warstwy tłucznia czy otoczaków teren był tro- 
chę obniżony. Tłuczeń czy otoczaki rozłożone na podłożu w powyższy 
sposób będą bardziej stabilne niż na foli oraz będzie to warstwa prze- 
puszczająca wodę. Wadą jest to, że po kilku latach trzeba tłuczeń czy 
otoczaki uzupełnić bo „wrastają w ziemię”. Na tak przygotowanym 
terenie możemy posadzić rośliny. Trzeba pamiętać o wykopaniu więk- 
szych dołków niż bryła korzeniowa ponieważ musimy zaprawić je do 
całkowitej głębokości ziemią urodzajną kompostowa czy substratem.
     Piękny efekt daje posadzenie kilku roślin o małym pokroju np. wierz- 
bę japońską - Salix „Hakuro-nishiki”, wolno rosnące krzewy iglaste                
o różnym pokroju czy Acer palmatum - klon palmowy. Czerwone drob- 

ne liście krzewiastego klonu palmowego będą pięknie wyglądać na tle 
białego tłucznia. Gdy dołożymy kilka dużych kamieni i w odpowiedni 
sposób ułożymy okorowane konary czy korzenie drzew to pozostanie 
nam tylko podziwiać swoje dzieło. Tak może być przez kilka lat. Klon 
palmowy rośnie bardzo wolno zachowując swój pokrój, nie wymaga 
podcinania. Przez kilka lat ogród ten będzie wyglądał ładnie przy bar- 
dzo małym nakładzie pracy na pielęgnację. Jesienią pod krzewami 
liściastymi można rozłożyć płachty (folie, włókninę czy brezent), aby 
łatwo zebrać spadające liście.  
    Piękny ogród,  można urządzić sadząc pomiędzy tłuczniem ozdobne 
czosnki. Wygląda to „odlotowo”. Cebulki czosnku ozdobnego posa- 
dzone jesienią kwitną na wiosnę jak fioletowe czy białe dmuchawce,          
a po przekwitnięciu pozostają łodyżki z koszyczkami nasiennymi - pió- 
ropusze dmuchawców. O roślinach cebulowych w następnym artykule.

    Chciałabym uzupełnić jeszcze poprzedni artykuł, zainspirowana pro- 
blemem Czytelniczki, która pod drzewami posadziła bluszcz - Hedera 
helix i... nic nie urosło. Bluszcz pospolity do rozwoju nie wymaga du- 
żej ilości światła ale do swego wzrostu, tak jak wszystkie rośliny, po- 
trzebuje wody. Bluszcz można sadzić pod drzewami w miejscach 
gdzie powstają „placki'  bez trawy. Tu bluszcz poradzi sobie, jeśli bę- 
dzie posadzony zgodnie z jego wymaganiami przyrodniczymi, ze 
sztuką ogrodniczą oraz będzie odpowiednio pielęgnowany. Zgodnie 
ze sztuką ogrodniczą oznacza zapewnienie roślinie optymalnych 
wymagań glebowych i przyrodniczych po odpowiednim posadzeniu.
    Zaczynamy od wzruszenia gruntu rodzimego: przekopujemy płytko, 
bo głęboko nie możemy ze względu na korzenie drzew. Na terenie 
przekopanym rozściełamy 3-5 cm torfu, substratu lub kompostu. 
Następnie mieszamy je z rodzimym podłożem. W miejscu sadzenia 
bluszczu wykopujemy dołki około 20x20 cm (2x większe niż bryła 
korzeniowa rośliny). Dołki zaprawiamy substratem torfowym, ziemią 
żyzną lub kompostową i dopiero w te dołki sadzimy rośliny najlepiej         
z bryłą korzeniową czyli z doniczek. (W dobrze uprawionej ziemi 
bluszcz przyjmie się nawet bez bryły korzeniowej). Po posadzeniu ko- 
niecznie trzeba rośliny podlać, nawet jeśli niedawno padał deszcz i zie- 
mia jest wilgotna. Tak posadzony bluszcz przyjmie się na pewno jeśli 
w pierwszym okresie po posadzeniu będziemy go  podlewać utrzymu- 
jąc wilgotną ziemię, potem poradzi sobie sam korzystając z wilgoci           
z gleby. Jedynym problemem będzie jego ekspansywność - trzeba go 
przycinać. Świetne efekty daje bluszcz posadzony pod suchym 
drzewem, na które będzie wspinał się i nawet w zimie drzewo będzie 
zielone od bluszczu. Piękne efekty daje bluszcz posadzony na 
północnym stoku skarpy, gdzie może być problem z koszeniem trawy. 

Ogrodnik Ewa

ZIELONYM DO GÓRY:  WSZYSTKO, CO TRZEBA WIEDZIEĆ 
O PIELĘGNACJI PRZYDOMOWEGO OGRÓDKA

Ogród dla leniwych

Mój pierwszy dzień w „Energetyce” - rozwiązanie konkursu!
Miło nam poinformować, że laureatami ogłoszonego w numerze jubileuszowym konkursu zostali: Maciej W. Kowalski, 
Andrzej Krawczyk i  Wojciech Turowski. Gratulujemy! Nagrody - książki Heleny Kowalik „PRL zza krat. Głośne sprawy sądo-
we z lat 1945-89” ufundowane przez Wydawnictwo PWN są do odebrania w siedzibie spółdzielni przy Zwierzynieckiej 8A. 
Teksty nadesłane przez laureatów opublikujemy w kolejnych numerach M6. Dziś pierwszy z nich.

    Jestem dwa lata starszy od Spółdzielni Mieszkaniowej „Energetyka”. Moja Mama zapisała się do niej w latach 60-tych. Mieszkaliśmy wów- 
czas na Ochocie, w mieszkaniu z jednym pokojem i kuchnią. Łącznie pięć osób:  Rodzice, Babcia i ja z bratem. W 1969 roku Mama dostała 
przydział mieszkania w bloku przy ul. Bonifacego 89. Naturalna ciekawość spowodowała naszą „wycieczkę” do miejsca przyszłego zamiesz- 
kania. Budynek był już bez rusztowań, ale wewnątrz trwały jeszcze prace wykończeniowe. Wstęp na teren budowy był oczywiście zabroniony, 
ale dozorca okazał się człowiekiem wyrozumiałym i pozwolił nam wejść na 10 piętro, gdzie znajdował się przydzielony lokal. Trzy pokoje, 
widna kuchnia i łazienka z wanną i umywalką zrobiły na nas duże wrażenie. Po przeprowadzce w grudniu 1969 roku, pierwszego dnia snu- 
liśmy plany wyposażenia nowego mieszkania. Na razie mieszkaliśmy w spartańskich warunkach, ale w poczuciu wielkiego komfortu. 
Rodzice mieli własny pokój, Babcia własny, no i my z bratem wspólny, ale  samodzielny. Nie mieliśmy wówczas mebli na wyposażenie tylu 
pomieszczeń. Największe, jednak wrażenie robił na mnie widok na południowy zachód z okien 10 piętra. Na pierwszym planie widać było 
budowane jeszcze dwa, czteropiętrowe bloki. Trochę dalej stary budynek Pogotowia Opiekuńczego i puste przestrzenie. W oddali widać było 
górny Mokotów z istniejącą wówczas skocznią narciarską, a bardziej na zachód wyróżniał się Pałac Kultury i Nauki oraz trzy wieżowce Ściany 
Wschodniej ul. Marszałkowskiej. Wszystko było wówczas dla mnie nowe, tak jak zmiana szkoły podstawowej ze 144 na Ochocie, na 115 na 
ul. Okrężnej na Sadybie... Andrzej Krawczyk, ul. św. Bonifacego 89
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    Wynajmę miejsce postojowe              
w garażu przy ul. Egejskiej 15. 
Kontakt: 667 033 829.

  Sprzedam miejsce postojowe           
w garażu podziemnym przy ul. 
Powsińskiej 23. Tel. 882 182 117. 

  Wynajmę spokojnym, czystym, 
niepalącym lokatorom ciche i zad- 
bane 3-pok. mieszkanie na Sadybie. 
Zapraszam, tel: 600 400 142.

  Kupię mieszkanie: z lokatorem,    
z problemem prawnym, zadłużone 
lub do kapitalnego remontu. Tel.  
796 796 596.

  CHCESZ WYNAJĄĆ MIESZKANIE 
LUB POKÓJ? Zajmę się wszystkim: 
przygotowaniem lokalu, zrobieniem 
zdjęć, zamieszczeniem ogłoszenia  
w prasie i internecie, znalezieniem 
najemcy odpowiadającego Twoim 
oczekiwaniom, przygotowaniem 
umowy. Tel. 578 833 477. 

   Hydraulika, gaz. Zenek.                  
Tel. 691 718 300. 

 Remontujesz mieszkanie? Po- 
radź się architekta wnętrz absol- 
wentki Akademii Sztuk Pięknych. 
Kompleksowe projekty, najnowsze 
trendy, doradztwo i konsultacje 
godzinowe. Tel. 603 674 590. 

  Mgr sztuki inż.  architekt wnętrz  
z dużym doświadczeniem. Komplek- 
sowe projekty wnętrz mieszkań, 
domów i willi. Profesjonalne porady     
i konsultacje. Tel. 506 450 232.

 Profesjonalna porada w zakresie 
architektury wnętrz w przystępnej 
cenie. Tel. 603 670 298.

   A-Z remonty. Osobiście, solidnie, 
TANIO! Cyklinowanie, gładź gipsowa, 
malowanie, glazura, terakota, 
hydraulika, elektryka, itp. Tel. 793 97 
44 81.
Usługi remontowe i wykończe- 

niowe: glazura, terakota, malowa- 
nie, gładź, hydraulika, elektryka, 
szafy wnękowe, meble kuchenne, 
panele. Solidnie. Tel. 534 171 786.

  Usługi remontowe, glazura, 
terakota, hydraulika, kompleksowo. 
Tel. 602 378 608. 

  Profesjonalne pranie dywanów            
i tapicerki meblowej odkurzaczem 
piorącym Karcher. Tanio i solidnie. 
Ceny promocyjne od 5 do 8 zł za 
mkw. Tel. 577 305 175. 

  Wynajem odkurzacza piorącego 
Karcher Puzzi. Cena promocyjna 
tylko 48 zł za dobę. Gratis 100 g 
profesjonalnego proszku do prania 
dywanów. Darmowa dostawa.            
Tel. 577 305 175.

  Złota rączka. Staszek, tel. 572 
791 355. Usuwanie usterek: hydra- 
ulicznych (w tym udrażnianie), 
elektrycz. i inne prace techniczne.

  Adam, złota rączka. Szybko, ta- 
nio, solidnie. Referencje. Wszystko 
co może się zepsuć można napra- 
wić. Kran, gniazdko, drzwiczki, że- 
lazko. Dojazd i wycena gratis, drob- 
ne prace od ręki. Tel. 886 138 679.

  ZŁOTA RĄCZKA - drobne usługi      
i pomoc sąsiedzka, naprawy, wymia- 
ny, montaże, hydraulika, elektryka, 
elektryka, ślusarskie… Zadzwoń, 
zapytaj, na pewno pomogę.                     
Tel. 508 27 67 68.

  Usługi hydrauliczne - pełen 
zakres. Uprawnienia gazowe.                
Tel. 883 699 907.

  ELEKTRYK. Tel. 503 563 035. 
Szeroki zakres, solidnie, terminowo.  
Monitoring, alarmy, projekty. 
Usterki, awarie, nowe instalacje.

  Cyklinowanie parkietu, bezpyło- 
wo. Układanie. Profesjonalnie z gwa- 
rancją. Tel. 601 347 318. 

  Naprawa, serwis, regulacja 
okien. Wymiana uszczelek. Montaż 
nawiewników, żaluzji, rolet, mos- 
kitier, plis, zabezpieczeń do okien, 
ul. Kozłowskiej 1. Tel. 22 296 06 96.

  Okien naprawa, serwis, regulacja 
doszczelnienie, wymiana 
uszkodzonych części, serwis 
pogwarancyjny. Każdy typ i rodzaj 
okien. Tel. 502 431 461.

 Zakład Tapicerski z wieloletnim 
doświadczeniem poleca swoje usłu- 
gi, tel. 22 842 94 02,  502 250 803. 

 Żaluzje, rolety, plisy, moskitiery. 
Profesjonalnie, z gwarancją. Tel. 
501 572 800.

   General and Business English 
with an experienced British native 
speaker teacher. Conversations and 
exams. Adults only please. Call 517 
457 625.

  Angielski u doświadczonej na- 
uczycielki - dzieci powyżej 10 lat, 
młodzież, studenci. Niedrogo. Tel. 
888 751 452.

  ANGIELSKI u doświadczonej 
nauczycielki na różnych poziomach 
zaawansowania - dzieci, młodzież, 
dorośli. Własne materiały.                          
Z dojazdem lub bez. Tel. 507 748 
146 lub 690 926 960.

 Indywidualne lekcje języka 
angielskiego dla dzieci do 14 lat. 
Mówimy po angielsku od razu, bez 
względu na zakres słownictwa. 
Pierwsza lekcja gratis! Ceny od 35 zł. 
Małgorzata. Tel. 531 99 89 44.

  Niemiecki z nauczycielem: szkoła 
podst., gimnazjum, liceum, technikum, 
korepetycjeniemiecki@onet.eu.

   Młoda i miła nauczycielka języka 
polskiego  udzieli korepetycji  lub 
dodatkowych lekcji z zakresu pisania 
różnego typu tekstów. Zapraszam do 
kontaktu mailowego szelwina@wp.pl 

lub tel. 663 329 438.

  Chemia - korepetycje. Tel. 603 
229 866.

    Zadbaj o siebie. Dietoterapia, 
analiza składu ciała, indywidualny 
plan żywieniowy. Tel. 691 311 680.

  Boli Cię kręgosłup, kolana? 
Myślisz, że w Twoim wieku już nic 
nie da się zrobić? Przyjdź do nas, na 
gimnastykę Małgosi z seniorami. 
Odżyjesz w przyjaznym towarzyst- 
wie. Szkoła Integracyjna ul. 
Bonifacego 10. tel. 694 558 700.

  Profesjonalnie - kosmetyka 
lecznicza, manicure i pedicure 
zwykły/hybrydowy, pedicure lecz- 
niczy. Wszystkie narzędzia są stery- 
lizowane. Sadyba, Bernardyńska 5. 
Tel. 660 774 475.

  Podolog. Leczniczy pedicure           
w domu klienta. Opracowanie paz- 
nokci, usuwanie zrogowaceń, od- 
cisków, modzeli, nagniotków, popę- 
kane pięty, wrastające paznokcie. 
Tel. 602 318 066.

 Psychoterapia, tel. 660 565 007.
 PSYCHOLOG Instytutu Psychiatrii     

i Neurologii z 15 letnim stażem 
Psychoterapia uzależnień, 
przemocy, zaburzeń odżywiania 
i nastroju, pocz. własnej wartości, 
probl. wychowawczych. Sadyba,       
tel. 608 222 000.

 Psycholog dziecięcy z 25-letnim 
doświadczeniem. Konsultacje, 
diagnoza, terapia dzieci 3-10 lat, 
porady, psychoedukacja dla 
rodziców. Sadyba, tel.539 605 458.

  Jeśli Twój bliski potrzebuje 
opiekunki - zadzwoń: 730 344 341. 
Pomagamy ludziom starszym                      
i chorym. 

  Fizjoterapeutka z doświadcze- 
niem w pracy z pacjentem geria- 
trycznym podejmie się rehabilitacji 
domowej, ogólnokondycyjnej, po 
urazach, w chorobach neurodege- 
neracyjnych. Tel. 603 67 90 91.

  Allianz – dla czytelników M6 
specjalne zniżki na ubezpieczenie 
mieszkania i ubezpieczenia 
turystyczne – zadzwoń, sprawdź.  
Tel. 607 77 99 04.

  Kredyty taniej. Jeśli szukasz 
tańszego kredytu niż aktualny lub 

potrzebujesz nowego zadzwoń:         
533 504 800,  Magda.

  Usługi komputerowe ART 
WIDECOM TK - internet, usuwanie 
awarii, zabezpieczenie komputera 
506 077 327.

  Serwis komputerów. Rozwią- 
żemy każdy problem ze sprzętem        
i  oprogramowaniem. Usuniemy 
wirusy, odzyskamy dane, sieci Wi-Fi. 
Tel. 600 133 681.

  STENIA. Usługi fryzjerskie dam- 
skie w domu klienta. Mokotów -Ursy- 
nów-Wilanów. Tel. 22 642 46 12,  
tel. informacyjny 885 955 750.

  Szyję miarowo, damskie, 
poprawki. Tel 22 842 36 70.

 MYCIE OKIEN. Tanio i solidnie. 
Okno pojedyncze 15 zł, dwuskrzydło-  
we 25 zł, balkonowe 25 zł, mycie ża- 
uzji 5 zł/szt.  Tel. 577 305 175. 

  SKLEP  OGRODNICZO-DROGE- 
RYJNY zaprasza przez cały rok. Pn-pt. 
10-18, sob. 10-13. Czerniakowska 
32 nr 3 - pawilon obok placu zabaw.  

  KRAMP-PEST Deratyzacja, de- 
zynsekcja, dezynfekcja, zabezpie- 
czenia sanitarne. Usuwamy pluskwy, 
karaluchy, szczury i wszelkie inne 
szkodniki. Tel.690 231 843.

  Jestem konsultantką Oriflame. 
Jeśli jesteś zainteresowana kupnem 
kosmetyków z bieżących katalogów, 
zadzwoń 793 019 552 lub napisz: 
beabetty2014@gmail.com

  ZŁOTO-SREBRO-WYRÓB-
-NAPRAWA-SPRZEDAŻ. Tel. 
601 736 815, ul.Barcelońska 1.

  JPK_VAT, KPIR, doradztwo 
podatkowe, rozliczenia z urzędami 
skarbowymi. Tel. 602 240 135,           
22 840 33 76.

   ADWOKAT rodzinny, rozwód, 
alimenty, kontakty, podział majątku 
- doświadczenie. Tel. 798 035 404. 

 RADCA PRAWNY - rozwody, spad- 
ki, umowy (w tym kredyty frankowe), 
odszkodowania, windykacje, pełna 
obsługa przedsiębiorców.                          
Tel. 690 876 653.

  SKUP KOMIKSÓW. Skupujemy 
starsze wydania jak i nowe tytuły, 
pojedyncze sztuki i całe kolekcje. 
Natychmiastowy dojazd i płatność. 
Tel. 730 450 230.

 Kolekcjoner i pasjonat starych 
zegarków ręcznie nakręcanych 
poszukuje do kupna czasomierzy 
różnych marek. Tel. 662 050 095. 

   RÓŻNE

W związku z problemami technicznymi redakcja nie miała możliwości 
opublikowania ogłoszeń drobnych, które zostały drogą SMS-ową. 
Przepraszamy wszystkich zainteresowanych i prosimy o przesyłanie 
ogłoszeń pod  NOWY NUMER TELEFONU  737 38 98 98.
Dla członków spółdzielni ogłoszenia drobne  są bezpłatne. Maksymalna 
długość to 170 znaków.  Ogłoszenia prosimy przesyłać pod adres 
m6@msmenergetyka.pl w tytule zaznaczając  „Ogłoszenie drobne”,      
lub SMS-em na wyżej podany numer. Ogłoszenia do następnego 
wydania  przyjmowane są   do 10 października 2018.

 EDUKACJA

 ZDROWIE I URODA

OGŁOSZENIA DROBNE

 NIERUCHOMOŚCI

 USŁUGI REMONTOWE
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   Ten rok upływa w Ośrodku Kultury Aktywne Stegny (OKAS) pod zna- 
kiem artystycznych dzieci i aktywnych „Optymistów”. W naszej stałej 
ofercie dla dzieci mamy zajęcia baletowe (w czwartki), zajęcia plas- 
tyczne (po wakacjach w poniedziałki), naukę gry na pianinie i śpiewu 
(wtorki i czwartki) oraz naukę gry na skrzypcach (soboty i niedziele).           
W naszych progach trenuje również młodzieżowa orkiestra fletowa Su- 
zuki Flute Orchestra. Po przerwie wakacyjnej wracają wszystkie z tych 
zajęć, a ponadto zaproponujemy parę nowych, jak różnego rodzaju 
zajęcia rękodzielnicze i teatralne.
   Jesteśmy bardzo dumni z prężnie działającego w OKAS klubu seniora 
„Optymiści”. W każdą środę - również w wakacje - w godzinach od 10 

do 14 spotyka się coraz większa grupa aktywnych osób. Wszystkich 
chętnych serdecznie zapraszamy. Tak jak w zeszłym roku w ponie- 
działki można skorzystać u nas z zajęć brydżowych. Od kwietnia po- 
szerzyliśmy znacznie ofertę dla seniorów o gimnastykę (poniedziałki, 
wtorki i piątki), naukę tańca (poniedziałki i piątki), nordic walking 
(wtorki i czwartki), doskonalenie pamięci (środy). W weekendy pro- 
wadzimy również w SP 212 zajęcia komputerowe dla seniorów i dzieci. 
Za sprawą dofinansowania z budżetu partycypacyjnego cała oferta dla 
seniorów jest bezpłatna. Zajęcia wznawiamy po przerwie wakacyjnej.
   W OKAS realizowany jest również projekt Kulturalne Stegny, w ra- 
mach którego w wybrane soboty i niedziele odbywają się spotkania         
z podróżnikami, koncerty kameralne dla rodzin z dziećmi i dla doros- 
łych. Na wszystkie spotkania wstęp wolny. Grafik zajęć i terminy kon- 
certów dostępny jest na stronie www.okas.pl. Można nas również śle- 
dzić na facebooku i obserwować ogłoszenia na klatkach.

     W pierwszej połowie lipca w ośrodku przy Korczyńskiej prowadzona 
była akcja „Lato w mieście” dla dwudziestki dzieci w wieku 6-12 lat. 
Uczestnicy każdego dnia aktywnie i wesoło spędzali czas w ośrodku          
i poza nim.
    Akcję rozpoczęliśmy od zajęć integracyjnych w ośrodku. Po pozna-  
niu nowych koleżanek, kolegów i miejsca, na dzieci czekała moc atrak- 
cji i spotkań. Wspólnie bawiliśmy się podczas zajęć „Klikamy, czyta- 
my”, twórczo spędzaliśmy czas na zajęciach plastycznych. Dużym za- 
interesowaniem cieszyły się wycieczki - zwiedziliśmy Kancelarię Prezesa 
Rady Ministrów, wzięliśmy udział w plenerowej lekcji muzealnej i war- 
sztatach lepienia z gliny w Muzeum Rzeźby w Królikarni. Jak zawsze 
wybraliśmy się do kina. Dzieci same wybrały film, który chciały obej- 
rzeć. W tym roku wybór padł na „Iniemamocni 2”. Nie brakowało też ru- 
chu na basenie w Ośrodku Sportu i Rekreacji czy wesołego szaleństwa 
w sali zabaw Eldorado.  Korzystając z pięknej pogody, wybraliśmy się 
również na spacer i sportowe zabawy w Parku Kultury w Powsinie. Wy- 
korzystując zasoby ośrodka, dzieci mogły na miejscu pograć w piłka- 

rzyki, w tenisa stołowego, bilard, szachy. Dla młodszych przygotowa- 
liśmy puzzle, kolorowanki, gry i ciekawe łamigłówki. Zakończeniem 
„Lata w mieście” było wręczenie dyplomów i drobnych upominków dla 
dzieci. A już zimą zapraszamy na kolejną akcję i zimowe atrakcje…
   Tymczasem w Ośrodku prowadzimy zapisy na zajęcia w nowym se- 
zonie 2018/2019. W naszej ofercie każdy znajdzie coś dla siebie. Naj- 
młodszych zapraszamy na zajęcia Maluch i Muzyka, rytmikę, zajęcia 
taneczne, teatralne, plastyczne oraz nowość - zajęcia Młody Projek- 
tant. Mamy również coś dla nieco większych: gitara, pianino, studio 
piosenki, język angielski. Osobom, które lubią się poruszać, proponu- 
jemy stretching z elementami pilatesu, jogę, jogę dla seniorów, gimna- 
stykę dla seniorów, taniec towarzyski. A chętnych, którzy chcą rozpo- 
cząć swoją przygodę z komputerem albo podszlifować swoje umiejęt- 
ności w tej dziedzinie, zapraszamy na kurs komputerowy. Zajęcia              
w ośrodku odbywają się w kameralnych grupach, pod okiem profesjo- 
nalistów i w miłej atmosferze. Wszystkich chętnych zapraszamy!

Apetyt na podróże
  Tegoroczny sezon turystyczny rozpoczęliśmy wiosenną wycieczką samolo- 
tową do Armenii. Urokliwe krajobrazy oraz pięknie położone, ukryte w górach 
świątynie z XIII i XIV wieku robiły ogromne wrażenie. Następną wycieczkę zor- 
ganizowaliśmy szlakiem pałaców i dworów nie tylko Mazowsza. Tym razem 
zwiedzaliśmy mało znane (niektóre wystawione na sprzedaż!) pałace na Mazow- 
szu i ziemi łódzkiej. Były sympatyczne rozmowy z obecnymi właścicielami  po- 
siadłości, które czasy swojej świetności mają niestety za sobą. 
   W czerwcu odbyliśmy, jak co roku, wycieczkę autokarową z okazji Dnia Dziec- 
ka - tym razem do Wioski Indiańskiej Sarnia Góra. Zaś panie uczestniczące w na- 
szych zajęciach gimnastycznych pojechały na dwudniową, ciekawą wycieczkę 

na trasie Puławy-Janowiec-Kazimierz-Sandomierz. Pierwszy dzień lata powitaliśmy piknikiem z pieczeniem kiełbasek w Parku  Kultury w Powsinie. 
    W przerwie wakacyjnej od zajęć na siłowni zorganizowaliśmy kolonie dla 49 dzieci nad jeziorem, w miejscowości Gródek nad Dunajcem. Pogo- 
da była wspaniała, były ciekawe wycieczki autokarowe do kopalni soli w Wieliczce i do Krynicy z wjazdem kolejką na Górę Parkową, z atrakcjami 
oraz degustacją miejscowych wód mineralnych. Był też rejs statkiem po jeziorze  Rożnowskim z wyjściem na zaporę. Jak zawsze, wielkie wrażenie 
zrobił kolonijny chrzest o zachodzie słońca w mulistym brzegu jeziora wymagający nie lada odwagi. Dużo zabawy było podczas tzw. „konkursu 
mody”. Dzieci przebierały się za wymyślone postacie, o których musiały opowiedzieć w dowcipny sposób. Bardzo ciekawe były w tym roku war- 
sztaty teatralne, podczas których dzieci improwizowały różne scenki z życia dorosłych. 
   We wrześniu czeka nas trzydniowa wycieczka w rejon Kotliny Kłodzkiej z wypadem do czeskiego Javornika, gdzie znajduje się piękny zamek 
biskupów wrocławskich. Jesienią odbędą się jeszcze dwie jednodniowe wycieczki ze zwiedzaniem pałaców i dworów, tym razem na wschód od 
Warszawy - na Podlasie. Warto się przyłączyć.                                                                                                    
   Więcej o naszych planach i działaniach na profilu stowarzyszenia na facebooku.  Od września rozpoczynamy również kolejny sezon zajęć dla 
pań: gimnastyka wzmacniająco-lecznicza na przyrządach oraz spotkań z podróżującymi etnografami. Zapraszamy!   Tel. 601 736 573.

GORĄCE LATO W OEK „SADYBA”

Paulina Gręda, OEK „Sadyba”

Beata Owczarek
Ośrodek Kultury Aktywne Stegny

Elżbieta Wróblewska, Stowarzyszenia Apetyt na Aktywność

OKAS, czyli moc atrakcji 
na Barcelońskiej

Kolonia  na wycieczce w Krynicy Zdroju przy pomniku Nikifora.
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